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EDITORIAL

LAkv s a c r if ic iu  c a ^ e  m e n ta  î n c u r a j a i

Un semn caracteristic al timpului 
nostru este obsesia frumuseţii fizice. 
Figuri reuşite din naştere (şi adesea 
înfrumuseţate cu eforturi şi chel
tuieli incredibile) sunt multiplicate 
în serie şi devin atotprezente. Aspec
tul plăcut este un avantaj, ba chiar o 
condiţie, la angajarea în felurite ser
vicii, dar influenţează şi competiţia 
politică. Frumuseţea suceşte minţile 
judecătorilor şi de dragul ei se iartă 
toate nebuniile. Industrii prospere 
stimulează această căutare neobosită. 
Cerinţele modei sunt în continuă 
schimbare, doar pretenţia de a le as
culta rămâne neschimbată.

S-a creat o adevărată tiranie a fru
museţii. Şi pentru că frum useţea este 
socotită privilegiul tinerilor, asistăm 
şi la o idolatrizare a tinereţii.

Creştinul nu este ostil frumuseţii, 
recunoscând-o ca pe darul lui Dum
nezeu. El începe însă cura de înfru
museţare din interior. Eliberarea de 
păcat, de truda neistovită a firii, 
speranţa în triumful adevărului şi 
iubirii, conştienţa valorii personale 
incalculabile prin Hristos şi anga
jarea în proiecte inspirate de valori 
nepieritoare înviorează fiinţa, lu
minează faţa şi învăluie pe creştin cu 
un farmec inconfundabil.

Ca adventişti, prin stilul de viaţă 
prom ovat sub numele de reforma 
sănătăţii, suntem puşi în contact cu 
agenţii naturali de înfrumuseţare. 
M unca fizică echilibrată, deprinsă 
de timpuriu în familie, modelează 
corpul, alimentaţia adecvată şi folo
sirea îm belşugată a apei dau tenului 
puritate, odihna lum inează privirea, 
aerul şi soarele dau culoarea sănătăţii, 
încrederea în Dumnezeu completează 
figura desenând un zâm bet cuceri
tor. Ca ambasadori ai Cerului, vrem 
să ne asemănăm Celui căruia I s-a 
cântat: "Tu eşti cel mai frumos din
tre oameni" (Ps.45,2). Restaurarea 
progresivă a chipului lui Dumnezeu 
în om cuprinde întreaga fiinţă.

în  ce măsură am cultivat dim ensi
unea spirituală a frumuseţii? Cum 
am valorificat "reţeta de frumuseţe" 
ataşată, ca rezultat secundar, refor
mei sănătăţii? Se pare că nu atât 
încât fetele şi băieţii noştri să se 
simtă bine cu ei înşişi. Trăind şase 
zile pe săptămână într-un mediu su

prasaturat de "modele" de frumuseţe, 
ei ajung nemulţumiţi mai mult de 
ceea ce nu pot face decât să fie 
încântaţi de cât de mult pot. Tentaţia 
preluării treptate a obiceiurilor din 
ju r este foarte serioasă. Cele mai 
multe fete şi surori tinere îşi menţin 
totuşi ataşamentul faţă de ceea ce 
consideră standarde ale purtării 
creştine. Poate că nu întotdeauna o 
fac în deplină înţelegere a motivaţiei, 
poate că uneori predom ină teama de 
a nu călca nişte reguli m isterioase şi 
de a nu fi criticate. Cu toate acestea, 
este o renunţare, un sacrificiu - mic 
pentru cine nu are de a face, dar 
mare pentru cine este ispitit.

Acest sacrificiu este rareori ob
servat. Şi, din nefericire, recompensa 
renunţării sunt privirile critice care 
te întâm pină la in trarea în adunare 
şi-ţi spun că tot nu este destul. în  lo
cul încurajării aşteptate, vei simţi şi 
un ghimpe ascuns în următoarea pre
dică. Afară, te simţi respins pentru 
că nu eşti destul ca lumea, în biserică 
respins că nu eşti destul ca biserica.

întrebarea arzătoare 
a tinerilor este: Aveţi 
nevoie de noi? Când se 
vor convinge că da, nu 
va fi sacrificiu pe care 
să nu fie dispuşi să-l facă.

Este greu să continui să sacrifici 
fară să înţelegi pentru ce. Pavel (Ro
mani 12,1.2) ne încurajează să aducem 
ca jertfă chiar trupurile noastre, dar 
insistă asupra înţelegerii naturii şi 
rostului renunţării: "o slujbă duhovni
cească", bine înţeleasă la nivelul 
minţii luminate de Duhul. Renunţăm 
la o frumuseţe, "o jertfă vie, plăcută", 
în favoarea alteia, superioare "voia 
lui Dumnezeu, cea bună, plăcută".

Este greu să continui să sacrifici 
fără să fii sprijinit. îndrăznesc să 
ofer câteva sugestii în vederea susţin
erii celor ce au de dat o luptă şi de 
câştigat o biruinţă - care nu va fi nu
mai a lor, ci şi a noastră, a bisericii:

1. Crearea în familii şi în com u
nităţi a unui cadru mai destins de dis

cutare a acestui subiect, în care să ne 
putem auzi cu adevărat unii pe alţii. 
Spiritul cooperării va produce rezul
tate mult mai fericite decât atitudi
nea războinică, crearea de tabere 
opuse. Nu suntem în tabere opuse.
La vrem ea ei fiecare generaţie s-a 
confruntat cu aceeaşi tentaţie. Foto
grafiile de biserică şi de familie care 
au supravieţuit de acum o jum ătate 
de secol sunt m ărturie a răspunsului 
dat atunci. îm preună putem pregăti 
răspunsul pe care să-l dăm azi-

întrebările, chiar cele incomode, 
nu trebuie întâm pinate cu nervozi
tate şi ostilitate. D iscutarea lor 
liniştită şi sinceră ne va învăţa pe 
toţi ceva folositor.

2. Cultivarea spiritului de echipă 
şi a angajamentului pentru o misiune 
comună. întrebarea arzătoare a tine
rilor este: Aveţi nevoie de noi? Când 
se vor convinge că da, nu va fi sacri
ficiu pe care să nu fie dispuşi sj-l 
facă. înţelegerea chemării unice, vi
ziunea lum ii în suferin ţă care îi 
aşteaptă să-L  îm părtăşească pe 
M ântuitorul, convingerea iminenţei 
revenirii lui Isus vor descătuşa ca
pacităţi extraordinare şi preţul de 
efort şi renunţare va fi plătit fară nici 
o ezitare.

3. Valorificarea cu m ult mai 
m ultă seriozitate a resurselor 
binecuvântate pentru sănătate şi fru
museţe. Toate aspectele reformei 
sănătăţii sunt binevenite în discuţii. 
Toţi am fi de acord cu un curs de 
bucătărie vegetariană, care să 
folosească resursele existente şi să 
ne ajute să evităm ceea ce este 
nesănătos. A r fi oare condamnabilă 
o dezbatere tinerească pentru for
m area bunului gust în îmbrăcăminte 
şi îngrijire personală, pentru deprin
derea practicilor corecte şi înlo
cuirea celor nepotrivite?

A r fi o mare pierdere ca sacrifi
ciul exem plar al tinerelor şi tinerilor 
să nu fie continuat. Dacă socotim că 
spiritul ascultării şi tăgăduirii de 
sine este în prim ejdie, să nu-1 
ucidem cu priviri severe, ci să-l 
hrănim cu zâmbet, sprijin şi com uni
care sinceră. Să nu-1 înecăm  cu argu
m ente forţate, ci să-l însufleţim  cu 
spiritul unei misiuni mai mari decât 
noi, pentru care nimic nu este prea 
greu şi prea m ult__________________

a b
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Apelul
Comitetului Uniunii Bisericii adventiştilor de ziua 
a şaptea la unitate şi conlucrare armonioasă

Către întreaga frăţietate din 
România, „către cei ce au căpătat o 
credinţă de acelaşi preţ cu a noas
tră. ... Harul şi pacea să vă fie  în
mulţite prin cunoaşterea lui 
Dumnezeu şi a Domnului nostru 
Isus Hristos“ (2 Petru 1,1.2).

Ca unii care avem acelaşi Dum
nezeu şi Tată, acelaşi Domn şi 
Mântuitor, acelaşi Duh călăuzitor, 
mângâietor şi învăţător, aceleaşi 
principii fundamentale de credinţă 
şi organizare, pe care ne-am anga
jat să le respectăm, ne simţim legaţi 
de voi ca fiind răscumpăraţi prin 
acelaşi sânge şi părtaşi la aceeaşi 
misiune. Ne considerăm chemaţi 
de Dumnezeu şi aleşi de voi pentru 
o răspundere deosebită, dar suntem 
conştienţi de faptul că posedăm 
aceeaşi fire ca şi voi, avem un 
duşman comun şi suntem expuşi la 
aceleaşi pericole spirituale esenţiale 
care vă ameninţă şi pe voi. Pentru 
că ne leagă atât de multe lucruri, şi 
„dragostea lui Hristos ne strânge" 
(1 Cor.5,14), noi, fraţii voştri, părtaşi 
cu voi „la necaz, la împărăţie şi la 
răbdarea în Lsus Hristos11 (Apoc. 1,9), 
vă rugăm fierbinte, în Numele 
Celui ce ne-a răscumpărat pe toţi 
cu propriul Său sânge şi care este 
Capul bisericii, „să aveţi o simţire, 
o dragoste, un suflet şi un gând... 
gândul acesta care era şi în Hristos 
Isuş“ (Fil.2,2.5).

întrucât ne aflăm pe pragul 
evenimentelor finale, trăim vre
muri primejdioase. Mai mult ca 
oricând, oamenii sunt „iubitori de 
sine, iubitori de bani, lăudăroşi, 
trufaşi, hulitori, neascultători de 
părinţi, nemulţumitori, fără evlavie..., 
neînduplecaţi11 (2 Tim.3,2-4). Dar 
noi nu trebuie să ne lăsăm con
taminaţi de acest spirit. Prin rugă
ciune, studiul Cuvântului şi devoţiune 
zilnică, noi putem birui îngâmfarea, 
nemulţumirea, spiritul de critică şi 
bănuielile rele, formalismul re
ligios, individualismul, necredin- 
cioşia în zecimi şi daruri, 
nesocotirea autorităţii date de

Dumnezeu bisericii Sale şi 
încrederea exagerată în sine. Nu
mai o bună relaţie cu Dumnezeu, 
conştienţa slăbiciunilor şi limitelor 
noastre, precum şi unitatea şi con
lucrarea dintre noi, ca mădulare 
ale trupului lui Isus Hristos, ne pot 
pune la adăpost de aceste pericole.

Biserica adventistă de pretutin
deni se conduce după aceleaşi 
reguli de organizare. Ea este con
dusă prin reprezentanţi aleşi de către 
membrii ei la toate nivelurile. Această 
formă de conducere numită reprezen
tativă a fost aprobată, susţinută şi 
apărată de Ellen White tot timpul 
vieţii ei. „Eu am fost una dintre cele 
dintâi persoane11, scria ea, „care au 
avut o experienţă la stabilirea for
mei de organizaţie, în prima ei fază“
(Mărturii speciale pentru predica
tori, pag.47). Deşi, pe măsura creş
terii bisericii, s-au produs multe 
modificări şi ajustări în organizaţie, 
forma de conducere reprezentativă 
a rămas şi va rămâne neschimbată. 
Referindu-se la aceasta, Ellen White 
afirma cu tărie: „In Numele Dom
nului, vă declar că aceasta va 
rămâne întărită, stabilită şi neclin
tită11 (Ibid., p.50).

Deşi serva Domnului, prin in
spiraţie, a adresat multe mustrări 
bisericii rămăşiţei, ea era foarte in
dignată când cineva o numea 
„Babilon11 şi îi chema pe membrii 
ei să iasă din biserică şi să formeze 
o nouă organizaţie. Ea a dezvăluit, 
pe la anul 1893, că, „în timpul ul
timilor 40 de ani, s-au ridicat oameni, 
unul după altul, susţinând că Dom
nul le-ar fi trimis aceeaşi solie11. 
Dar ea caracterizează această solie 
ca fiind de la diavolul. Privind în 
viitor, E.G.White notează: „Dom
nul mi-a arătat că o astfel de 
poziţie va fi luată de către cei ce 
sunt în rătăcire11 (Ibid., pag. 15). 
„Asemenea soli vor veni şi vor 
susţine că sunt trimişi de Dum
nezeu, dar susţinerea lor e falsă11 
(Ibid., pag.27).

Cu toate că Biserica adventistă 
este numită „biserica rămăşiţei11,

Ellen White recunoaşte că aceasta 
nu este desăvârşită şi că nimeni 
dintre oameni n-o poate curăţi, nici 
nu poate decide care este grâul şi 
care este neghina (vezi pag.32.33). 
Singurul care poate face acest lucru 
este Dumnezeu. Defectele pe care 
le are biserica sau conducătorii ei nu 
dau nimănui dreptul să se unească 
cu „pârâtoml fraţilor11 şi să-şi asume 
rolul de judecător. Aşa defectuoasă 
cum a fost şi este, biserica este uni
cul obiect de pe pământ căruia 
Dumnezeu îi acordă atenţia Sa su
premă (vezi pag.l 1).

Iată câteva profeţii pe care 
serva Domnului le-a făcut cu 
privire la biserica din care ea a 
lăcut parte până la moarte.

„îmbrăcată în dreptatea lui 
Hristos, biserica este tezaurul Său, 
în care bogăţiile harului, ale iubirii 
şi milostivirii Sale vor apărea în 
plinătatea şi frumuseţea lor de
plină11 (Ibid., pag. 14).

„Isus a iubit biserica... şi o va 
desăvârşi, curăţi, înnobila şi ridica, 
aşa ca să poată sta neclintită în 
mijlocul influenţelor stricăcioase 
ale acestei lum i...11 (Ibid., pag.37).

„Rugăciunea lui Hristos, ca 
biserica să fie una cu El, după cum 
El este una cu Tatăl Său, va fi reali
zată în cele din urmă11 (Ibid., pag.35).

„U nii... şi-au plecat urechea la 
şoptirile lui Satana şi au fost in
fluenţaţi cu zel din adânc să meargă 
să vestească solia că însuşi poporul, 
care a primit Spiritul Sfânt, care 
are să primească Ploaia cea târzie 
şi slava care trebuie să lumineze 
tot pământul, ar fi Babilon11 (Ibid., 
pag. 34).

„îmbrăcată în armura dreptăţii 
lui Hristos, biserica va intra în 
lupta ei finală, frumoasă ca luna, 
curată ca soarele, dar cumplită ca 
nişte oşti sub steagurile lor11, 
adaugă binecunoscutul pasaj din 
Tragedia Veacurilor.

Dumnezeu acordă fiecăruia 
libertatea de a cerceta pentru sine 
şi a-şi respecta convingerile. Dar 
libertatea implică o mare respon
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sabilitate. Isus S-a rugat să fim una 
şi ne-a poruncit să ne iubim şi să 
ne respectăm reciproc. Fiecare în 
parte şi toţi laolaltă putem greşi, 
dar împreună greşim mai puţin, 
„căci biruinţa vine prin marele 
număr de sfetnici" (Prov.14,12) şi 
„planurile nu izbutesc când lipseşte 
o adunare care să chibzuiască“ 
(Prov. 15,22).

Reprezentanţii bisericii din tre
cut şi noi, cei de astăzi, am greşit 
adesea, uneori din ignoranţă, al
teori din slăbiciune. Dar greşelile 
bisericii sau ale reprezentanţilor 
acesteia, presupuse sau reale, nu 
dau nimănui dreptul de a o judeca 
sau a-i sfida autoritatea. Ci, în 
umilinţă, cu rugăciune şi respect 
faţă de gândirea altora, prin discuţii 
frăţeşti şi ţinând seama de sfatul 
celor cu experienţă, să căutăm 
calea spre adevăr şi unii spre alţii.

„Mi-a fost arătat11, scria Ellen 
White, „că judecata unui singur 
om nu trebuie să se subordoneze 
judecăţii oricărui alt om. Dar când 
se exercită judecata Conferinţei 
Generale, care este cea mai înaltă 
autoritate pe care o are Dumnezeu 
pe pământ, independenţa şi jude
cata personală nu trebuie menţinute, 
ci părăsite" (Mărturii, vol.3, 
pag.492, orig.).

„Aceia care au ungerea de sus 
vor încuraja, în toate străduinţele 
lor, ordinea, disciplina şi o activi
tate armonioasă... . Satana ştie 
bine că succesul depinde numai de 
ordine şi de o conlucrare armo
nioasă" (Mărturii speciale, pag.51).

In acest fel au fost soluţionate 
neînţelegerile din Antiohia, cu 
privire la „legea lui Moise" (vezi 
Fapte 15), şi astfel trebuie să pro
cedăm şi noi.

Manualul comunităţii cuprinde 
regulile pe care trebuie să le respecte 
orice biserică locală, pentru că ele 
au fost stabilite prin înţelepciunea 
bisericii unite în cadrul sesiunilor 
Conferinţei Generale. Biserica lo
cală nu trebuie niciodată să ia de
cizii care contrazic hotărârile luate 
la nivelurile superioare. Altfel, ar 
fi puse în pericol unitatea şi armo
nia în biserica lui Hristos.

Este adevărat că unitatea nu 
înseamnă uniformitate, că pot exista 
diferenţe de înţelegere şi compor
tament, atâta vreme cât acestea nu 
contrazic principiile generale. Dar

pentru a rămâne mădulare ale 
aceluiaşi trup, trebuie să lucrăm în 
armonie cu legile de funcţionare 
ale acestuia. Altfel, devenim celule 
canceroase, periclitând viaţa 
întregului organism.

înţelegem neliniştea şi grija 
celor care se tem ca nu cumva 
reprezentanţii bisericii să se 
îndepărteze tot mai mult şi pe ne
simţite de la învăţăturile Bibliei şi 
ale Spiritului Profetic, să renunţe 
la standardele tradiţionale ale 
bisericii şi să se îndrepte spre ecu- 
menism, îngăduind spiritului 
lumesc să pătrundă în biserică. îi 
apreciem pe cei ce iubesc adevărul 
şi apără „credinţa dată sfinţilor 
odată pentru totdeauna" (Iuda 3), 
dar vă asigurăm că şi noi suntem 
printre ei. Ne e scumpă Biblia şi 
preţuim lumina dată bisericii 
rămăşiţei prin Spiritul profeţiei. 
Standardele bisericii, la care sub
scriem, le găsiţi în capitolul 12 din 
Manualul comunităţii. Studiaţi-le 
şi suntem convinşi că veţi fi de 
acord cu noi. Dar vă implorăm, în 
numele dragostei, pentru binele 
vostru spiritual şi pentru unitatea 
bisericii, să nu daţi crezare celor ce 
doresc să vă distrugă încrederea şi 
să vă îndepărteze de cei care 
„priveghează asupra sufletelor 
voastre, ca unii care au să dea so
coteală de ele" (Evrei 13,17). Căci 
nu din dragoste şi nici din respect 
faţă de adevăr fac ei aceasta!

Dacă afirmaţia că biserica este 
lepădată este falsă şi vine de la cel 
rău, sugestia că biserica nu este 
lepădată, ci doar conducerea ei, 
este şi mai perfidă. Ea e menită să 
liniştească conştiinţa şi să încura
jeze mândria spirituală a celor ce 
îşi permit să submineze unitatea 
trupului lui Isus Hristos. Dacă ac
ceptăm cele spuse de serva Dom
nului, că „nimeni nu poate spune 
care este grâul şi care este neghina", 
cum îşi pot îngădui aceştia să facă 
o asemenea categorisire? Pot ase
menea persoane să mai rămână în 
biserică fară o adevărată schim
bare de atitudine?

Departe de noi gândul de a dori 
să stingem „mucul care mai arde", 
dar atragem serios atenţia că, „dintre 
toate păcatele, mândria şi încrederea 
în sine constituie păcatul cel mai 
de plâns şi cel mai greu de vinde
cat" (E.G.White). Acesta a fost

păcatul lui Lucifer, păcatul lui 
Core şi al cetei lui, păcatul lui Uza, 
păcatul celor care L-au respins pe 
Mântuitorul, păcatul caracteristic 
lumii de astăzi şi al laodiceanului 
îngâmfat. De aici au izvorât ura şi 
crima lui Cain, invidia fraţilor lui 
Iosif, critica lui Aaron şi a Măriei 
împotriva lui Moise, pizma lui 
Saul împotriva lui David şi com
plotul pus la cale de duşmanii lui 
Daniel. Da, cel mai de plâns şi cel 
mai greu de vindecat dintre păcate 
este mândria, încrederea exagerată 
în propria persoană, în propria ca
pacitate şi înţelepciune.

Nu e de mirare că înţeleptul 
spune: „Dacă vezi un om care se 
crede înţelept, poţi să ai mai multă 
nădejde pentru un nebun decât pen
tru el" (Prov.26,12). De aceea, tre
buie să urmăm sfatul: „Increde-te 
în Domnul din toată inima ta şi nu 
te bizui pe înţelepciunea ta ... Nu 
te socoti singur înţelept. 
(Prov.3,5.7).

Privitor la unele persoane care 
propagau din proprie iniţiativă o 
solie de dezbinare, Ellen White 
întreabă: „Pentru ce n-au prezentat 
aceşti oameni atât de zeloşi cazul 
lor la Conferinţa Generală... după 
cum au făcut acei bărbaţi devotaţi 
la Ierusalim... ? Au mers ei la marea 
inimă a lucrării Sale, acolo unde 
bărbaţii îşi descopereau tezaurul 
lor de lumină... ?" (Mărturii spe
ciale, pag.34).

Iubită frăţietate, noi facem 
parte dintr-o biserică ce doreşte să 
fie şi să rămână unită şi unitară, nu 
formată dintr-un conglomerat de 
indivizi sau congregaţii inde
pendente, cu credinţe şi principii 
de organizare diferite. Mesajul şi 
misiunea noastră cer unitate şi con
lucrare armonioasă. Vă invităm 
călduros să veniţi împreună cu noi 
pe calea cea îngustă trasată de 
Mântuitorul, cu umilinţă şi respect 
faţă de credinţa şi rânduielile 
descoperite de Dumnezeu prin 
Duhul Sfânt acestui popor, chemat 
să ducă lumii ultima solie de har, 
în vederea pregătirii pentru a doua 
venire a Domnului Hristos.

Cu adâncă iubire frăţească,
Comitetul Uniunii Române
Bucureşti, 28 decembrie 1995
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Declaraţie cu privire 
la standardele 
creştine în  dom eniul 
îm brăcăm inţii ş i al 
înfăţişării personale

Observăm cu îngrijorare 
tendinţe contradictorii care 
se manifestă în biserică în 
domeniul îmbrăcăminţii şi 
al înfăţişării personale. în 
măsură din ce în  ce mai 
mare, se pot vedea în 
biserică elemente de 
îmbrăcăminte, stiluri şi prac
tici lumeşti, care reflectă o 
preocupare exagerată pentru 
lucrurile trecătoare şi un 
spirit de conformare cu 
lum ea Intre cauze pot fi: 
necunoaşterea standardelor 
purtării creştine aşa cum 
sunt afirmate în Scripturi, în 
scrierile inspirate şi în 
Manualul bisericii, o 
înţelegere greşită a 
neprihănirii prin credinţă ca 
fiind ruptă de responsabili
tate pentru comportamentul 
creştinului, un spirit de con
testare a regulilor şi auto
rităţii ca şi preluarea fără 
discernământ a practicilor 
unora dintre credincioşii ad
ventişti din alte ţări.

Se manifestă şi tendinţa 
opusă, de neglijare a dato
riei noastre de a reprezenta 
Evanghelia printr-o înfă
ţişare personală îngrijită şi 
atrăgătoare, ca şi instituirea 
şi impunerea unor standarde 
şi reguli care nu se bazează 
pe o înţelegere corectă a 
Bibliei şi nu au autoritatea . 
unei hotărâri a bisericii în 
cadrul ei organizat.

Apreciind lumina de 
care ne bucurăm în acest 
domeniu şi privilegiul pe 
care-1 avem de a proclama 
şi prin înfăţişarea noastră 
adevărurile mântuirii, 
Comitetul uniunii îşi de
clară din nou ataşamentul 
faţă de principiile biblice ale 
unei îmbrăcăminţi creştine - 
simplitate, decenţă şi bună- 
cuviinţă, bun gust şi fru
museţe naturală, economie 
şi protecţie pentru sănătate. 
Sfaturile biblice arată că 
adevărata frumuseţe iz
vorăşte din caracterul 
creştin (1 Petru 3,3; 1 Ti- 
motei 2,9.10), iar redeştep

tarea şi reforma spirituală 
conduc la simplitate, de
cenţă şi economie în 
înfăţişarea exterioară 
(Geneza 35,2.4).

Pentru că stilul de viaţă 
are o influenţă asupra expe
rienţei spirituale şi asupra 
mărturiei creştine, or
ganizaţia bisericii stabileşte 
anumite standarde cu apli
care universală, care sunt în 
acelaşi timp cerinţe minime 
pentru acordarea calităţii de 
membru. Aşa cum sunt ex
primate în articolul 21 al 
Punctelor fundamentale 
de credinţă şi în Manualul 
bisericii, capitolul 12 (Stan
dardele vieţuirii creştine), 
ele sunt primii paşi esenţiali 
în formarea unei experienţe 
creştine fericite şi în con
tinuă creştere, izvorând 
dintr-o legătură de viaţă cu 
Mântuitorul.

Invităm pe pastorii şi 
slujbaşii bisericii să nu negli
jeze să prezinte standardele 
comportamentului creştin, 
în relaţia lor cu neprihănirea 
inimii, într-o manieră care 
să zidească şi să conducă la 
unitate, atât în pregătirea 
noilor convertiţi cât şi în 
predicarea pentru comu
nităţi. Apelăm la toţi credin
cioşii, de toate vârstele, din 
toate zonele ţării, să stu
dieze cu rugăciune cerinţele 
Bibliei şi ale Spiritului Pro
fetic în această privinţă, pre
cum şi aplicarea acestor 
principii în Manualul 
bisericii, paginile 213-216 
şi în lucrarea Adventiştii de 
ziua a şaptea cred, paginile 
438-441, fiecare urmărind 
în primul rând schimbările 
pe care trebuie să le facă la 
sine şi nu la alţii.

Afirmăm din nou că, în 
armonie cu învăţătura bi
blică, creştinii nu trebuie să 
se împodobească cu bijuterii, 
iar substanţele cosmetice nu 
trebuie să fie folosite într-un 
mod care să modifice 
înfăţişarea naturală.

In acelaşi timp, re
cunoaştem că relaţiile au 
avut de suferit atunci când 
unele reguli, lăudabile în 
sine, au fost prezentate într-o 
manieră lipsită de iubire şi 
respect şi mai ales când unele 
vederi personale au fost im

puse ca reguli pentru toţi 
ceilalţi. Un credincios, un 
pastor, un comitet de comu
nitate nu au autoritatea să in
stituie reguli de conduită care 
nu se bazează pe un Aşa 
zice Domnul şi pe hotărârile 
votate de biserica reunită în 
sesiunea Conferinţei Gene
rale şi care se găsesc în 
Manualul bisericii.

Dorim să acţionăm cu 
toţii într-un fel care să dez
volte legătura cu Domnul 
Hristos şi unitatea bisericii, 
proslăvind în toate pe 
Mântuitorul: "Să faceţi totul 
pentru slava lui Dumnezeu 
(1 Corinteni 10,31).

Comitetul Uniunii Române
10 ianuarie 1996

Declaraţie privind  
relaţiile cu reprezen
tanţii Com unităţii 
creştine advente

Aşa cum se ştie, de mai 
mulţi ani în Ungaria îşi 
desfăşoară activitatea o gru
pare desprinsă din biserica 
adventistă, care poartă nu
mele de Comunitatea 
creştină adventă din Un
garia, şi care este mai bine 
cunoscută sub numele de 
gruparea Egervari. In 
primăvara anului 1995, la 
sediul uniunii noastre a avut 
loc o  discuţie cu trei dintre 
reprezentanţii acestei or
ganizaţii, în contextul în 
care erau în curs negocieri 
avansate de restabilire a 
unităţii bisericii adventiste 
din Ungaria. în urma acelor 
discuţii, a fost publicat un 
raport în  Curierul Adventist 
din luna iulie 1995.

Afirmaţiile făcute de 
conducătorul acestei 
grupări, pastorul Egervari, 
că înţelege efectul negativ 
al programelor pe care le 
desfăşoară în România şi că 
se va reţine de la activităţi 
viitoare, nu au fost confir
mate în mod practic. Mai 
mult decât atât, atitudinea 
conducătorilor Comunităţii 
creştine advente a dus la 
eşuarea eforturilor sincere 
ale uniunii adventiste din 
Ungaria în vederea reparării 
greşelilor trecute şi resta
bilirii deplinei unităţi.

Comitetul anual al Di
viziunii Trans-Europene, 
întrunit în prezenţa 
reprezentanţilor Conferinţei 
Generale, a constatat că 
liderii Comunităţii creştine 
advente, "deşi accentuează 
în declaraţiile lor disponibi
litatea pentru unire, în reali
tate nu se străduiesc pentru 
înfăptuirea unităţii. Unul 
dintre cele mai elocvente 
semne este faptul că, la ini
ţiativa uniunii maghiare pri
vind împăcarea, Comunitatea 
creştină adventă a răspuns 
printr-o carte care nu serveşte 
la atenuarea, ci la adâncirea 
şi mai mult a tensiunii."

Sfatul Diviziunii este ca 
uniunea maghiară să lu
creze "pentru ca sufletele 
sincere care aparţin de 
Comunitatea creştină ad
ventă să ştie că uniunea este 
deschisă pentru realizarea 
unităţii, dar să nu îngăduie 
liderilor Comunităţii 
creştine advente formularea 
unor prescripţii la adresa 
uniunii sub pretextul 
căutării unităţii.

Uniunea maghiară face 
parte din biserica mondială 
a adventiştilor de ziua a şap
tea şi trebuie să se confor
meze principiilor 
Conferinţei Generale în 
probleme de doctrină, or
ganizaţie şi administraţie. 
Făcând aşa, uniunea poate 
conta în  mod firesc pe spri
jinul conducătorilor divizi
unii, inclusiv prin faptul că 
aceştia nu vor interveni în 
problemele interne ale uni
unii, nu vor susţine discuţii 
şi nici corespondenţă cu acele 
persoane şi organizaţii care 
nu recunosc conducerea 
aleasă în mod legal a uniunii."

în  această situaţie, con
secvenţi înţelegerii privind 
unitatea bisericii ca trup al 
lui Hristos, considerăm ca 
nepotrivită orice acţiune 
comună a Uniunii române 
sau a unor comunităţi ad
ventiste din România cu 
reprezentanţii Comunităţii 
creştine advente şi con
tinuăm să aşteptăm cu 
încredere o zi a înţelegerii şi 
unităţii.

Comitetul Uniunii Române

10 ianuarie 1996
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A dventiştii ş i un i
tatea creştinilor

Membrii comitetului 
executiv al Diviziunii Euro- 
Africa, reuniţi pentru sesi
unea anuală la 12 noiembrie 
1991, au votat prezenta de
claraţie privind eforturile în 
vederea unităţii creştinilor. 
Acest document va servi ca o 
recomandaie tuturor or
ganizaţiilor adventiste în 
relaţiile lor cu alte biserici şi 
comunităţi creştine. Deşi ad
ventiştii au nwtive serioase 
ca să nu adere la Consiliul 
Ecumenic al Bisericilor, ei 
recunosc bunele intenţii ale 
eforturilor în vederea 
unităţii creştinilor şi necesi
tatea unor relaţii bune cu 
celelalte biserici creştine.

Adventiştii de ziua a şap
tea şi eforturile în vede
rea unităţii creştinilor

Biserica Domnului Hris- 
tos este comuniunea credin
cioşilor din toate timpurile 
care recunosc pe Isus Hris- 
tos ca Domn şi Mântuitor. 
Biserica mondială este for
mată din toţi cei care cred 
în mod sincer în Isus. 
Aceştia sunt credincioşii din 
toate timpurile, pe care Isus 
Hristos i-a răscumpărat prin 
sângele Său.

1. Concepţia bisericii 
adventiste privind propriul 
său rol

Noi credem că biserica 
adventistă de ziua a şaptea, 
ca parte a creştinătăţii, a fost 
adusă la existenţă de Dum
nezeu la momentul prevăzut 
în profeţie (Dan 8,14), pen
tru ca ea să proclame întregii 
lumi "Evanghelia veşnică" 
înaintea revenirii Domnului 
Hristos (Apoc. 14,6-14). 
Biblia prevede că timpul 
sfârşitului va fi o perioadă 
de apostazie de la învăţătura 
lui Isus Hristos. De aceea 
Dumnezeu a chemat un 
corp de credincioşi care 
"păzesc poruncile lui Dum
nezeu şi credinţa lui Isus" 
(Apoc. 14,12).

Noi credem, pe baza 
înţelegerii noastre din Sfin
tele Scripturi, că biserica ad
ventistă de ziua a şaptea este 
expresia vizibilă a bisericii 
rămăşiţei (Apoc. 12,17). Ca 
mişcare de regrupare din 
timpul sfârşitului, ea este

rânduită să cheme toate 
fiinţele omeneşti la o credinţă 
neîmpărţită în Isus Hristos 
şi la o ascultare fără com
promis de poruncile Sale. 
Noi înţelegem că datoria 
noastră nu constă doar în a 
duce Evanghelia veşnică la 
toate popoarele, ci de ase
menea în a avertiza creştină
tatea, în măsura în care ea 
s-a îndepărtat de credinţa în 
Isus Hristos şi de credincio- 
şia faţă de voinţa descope
rită a lui Dumnezeu.

2. Poziţia noastră faţă 
de Consiliul Ecumenic al 
Bisericilor

Această înţelegere a rolu
lui nostru nu exclude totuşi 
faptul că noi vedem Duhul 
Sfânt manifestându-se şi în 
alte biserici şi comunităţi de 
credincioşi şi că noi ne 
simţim una cu alţi creştini 
care se străduiesc, asemenea 
nouă, să păzească cerinţele 
lui Dumnezeu potrivit cunoş
tinţei pe care o au şi să ţină 
credinţa lui Isus.

Motivele care urmează 
fac însă ca biserica adven
tistă de ziua a şaptea să se 
găsească în imposibilitatea 
de a deveni membră în Con
siliul Ecumenic al Bisericilor.

în  cadrul concepţiei 
noastre, suntem convinşi că 
noi trebuie să vestim ultima 
solie a lui Dumnezeu "oricărui 
neam, oricărei seminţii, ori
cărei limbi şi oricărui norod" 
(Apoc. 14,6). înţelegerea 
misiunii noastre şi conştienţa 
datoriei noastre nu sunt 
compatibile, în  toate aspec
tele, cu interpretările accep
tate în momentul de faţă în 
cadrul Consiliului Ecumenic 
al Bisericilor în acest domeniu.

împreună cu alţi creştini 
sinceri, noi suferim din cauza 
rupturilor confesionale şi 
considerăm că este datoria 
noastră să promovăm "unirea 
Duhului" (Efes.4,3). Noi 
căutăm unitatea în adevăr şi 
în credinţă, pe temelia Cuvân
tului inspirat al lui Dum
nezeu. Noi nu ştim deci 
cum să aderăm la o unitate 
care nu se bazează în exclu
sivitate pe revelaţia biblică.

Observăm cu îngrijorare 
tendinţe care, în sânul Con
siliului Ecumenic al Bise
ricilor, se inspiră din tradiţii 
ne-biblice şi care se îndepăr
tează de la doctrina mântuirii 
numai prin Isus Hristos.

Acestea sunt în contradicţie 
cu principiul Reformei Sola 
Scriptura şi sunt în dezacord 
cu puritatea Evangheliei.

Pe baza înţelegerii pe 
care o avem cu privire la 
cuvântul profetic, noi re
cunoaştem, împreună cu alţi 
creştini, că în evoluţia isto
rică a puterii politico-religi- 
oase a papalităţii se află 
împlinirea unor profeţii bi
blice (Dan.7; Apoc. 13 şi 17). 
De asemenea, deschiderea 
din ce în ce mai mare a Con
siliului Ecumenic al Biseri
cilor către catolicism, angaja
mentele sale politice actuale 
ca şi tendinţele sale teologice 
şi religioase liberale şi plu
raliste confirmă interpretarea 
noastră privind profeţiile 
biblice (Apoc. 13,11-18).

Noi nu punem la 
îndoială bunele intenţii ale 
fondatorilor Mişcării ecu
menice şi ale conducătorilor 
săi actuali. Cu toate acestea, 
noi nu credem că, în această 
manieră, Consiliul Ecumenic 
al Bisericilor va ajunge să 
realizeze unitatea pentru 
care Domnul Isus Hristos a 
mijlocit în favoarea bisericii 
Sale (Ioan 17,20.21).

3. Raporturile noastre 
cu alte biserici şi comu
nităţi religioase

Cu toate că noi nu ne 
putem ataşa Consiliului Ecu
menic al Bisericilor datorită 
loialităţii noastre faţă de Sfin
tele Scripturi, noi rămânem 
deschişi faţă de toate relaţiile 
interconfesionale care nu ştir
besc concepţia noastră despre 
rolul bisericii adventiste.

"Noi recunoaştem toate 
organizaţiile care îl înalţă 
înaintea oamenilor pe Dom
nul Hristos ca făcând parte 
integrantă din planul divin 
de evanghelizare a lumii.
Noi respectăm profund pe 
creştinii, bărbaţi şi femei, 
din alte denominaţiuni, care 
se străduiesc să câştige su
flete pentru Hristos" (Gen
eral Conference of Seventh 
day Adventists, 'Working 
Policy, 1989-1990, pag.368).

"Dumnezeu are pietre 
preţioase în alte biserici şi 
noi nu suntem chemaţi să 
aducem acuzaţii globale şi 
severe împotriva lumii care 
se consideră creştină. Din 
contră, noi trebuie să-i pre
zentăm adevărul, aşa cum 
se găseşte el în Isus, în toată

umilinţa şi cu iubire.... Lu
crarea noastră constă într-o 
reformă şi o împlinire pro
fetică, conduse de Dum
nezeu, în  vederea împlinirii 
unei sarcini speciale care nu 
a fost încredinţată nici unei 
alte biserici.... Noi nu tre
buie să ridicăm nici o barieră 
nenecesară între noi şi cele
lalte biserici" (Ellen White, 
Review and Herald, 17 
ianuarie 1893).

Noi suntem deci gata să 
cooperăm cu alte organizaţii 
confesionale ori de câte ori 
identitatea noastră poate să 
fie păstrată. Exemple de 
acest fel sunt: cooperarea cu 
societăţile biblice şi susţi
nerea lor financiară; colabo
rarea cu staţiile de radio şi 
presa creştină; participarea 
la organizaţiile religioase de 
ajutor pentru dezvoltare şi 
pentru refugiaţi; intervenţii 
în  caz de catastrofe; acţiuni 
în favoarea libertăţii religi
oase. De asemenea noi putem 
să avem în vedere partici
parea noastră la activităţile 
unor comisii teologice şi în 
calitate de observatori la gru
purile de lucru ale biseri
cilor creştine.

Pastorii bisericii adven
tiste de ziua a şaptea trebuie 
să intre în contact cu repre
zentanţii altor biserici şi comu
nităţi creştine locale, cu 
scopul de a sublinia punctele 
confesionale comune, fără a 
trece sub tăcere aspectele 
care ne diferenţiază. Bisericile 
locale trebuie să se strădu
iască să întreţină relaţii bune 
cu alte biserici creştine, bazate 
pe toleranţă şi respect reci
proc. Protejarea şi integri
tatea concepţiei noastre 
privind rolul bisericii adven
tiste vor hotărî limitele des
chiderii şi cooperării noastre.

Ca adventişti de ziua a 
şaptea, împreună cu numeroşi 
alţi creştini, noi năzuim să 
vedem realizându-se uni
tatea bisericii Domnului 
Hristos în timpurile noastre. 
Totuşi, noi ştim că această 
unitate nu se va realiza 
decât în  împărăţia lui Dum
nezeu. Acesta este motivul 
pentru care noi ne punem 
toate speranţele în revenirea 
Domnului Hnstos şi ne rugăm: 
"Vie împărăţia Ta!" (Mat. 
6,10). "Amin! Vino, Doamne 
Isuse!" (Apoc 22,21).

Comitetul Executiv al Diviziunii

Euro-Africa, 12 noiembrie 1991
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STUDIU ISTORIC

Adventiştii şi serviciul militar

Pentru a oferi frăţietăţii 
noastre, şi altora care sunt 
interesaţi, o bază pentru 
înţelegerea corectă a expe
rienţei şi atitudinii bisericii 
adventiste faţă de război şi 
faţă de serviciul militar, 
punem la dispoziţie anumite 
informaţii din istoria 
bisericii noastre.

Subiectul a provocat 
multe discuţii de-a lungul 
timpului, unii situându-se la 
o extremă iar alţii la alta, în 
funcţie de experienţa, per
sonalitatea şi atitudinea celor 
implicaţi în dezbateri. Pen
tru a nu ne situa printre cei 
ce „batjocoresc ce nu cu- 
nosc“ (2 Petru 2,12), vă rugăm 
să ne urmăriţi prin istorie.

R ăzboiul civil din  
Statele U n ite ale 
A m ericii

Din primăvara anului 
1861 Statele Unite ale 
Americii urmau să se con
frunte cu cea mai mare criză 
din istoria lor de până 
atunci - războiul civil numit 
de obicei războiul de secesi
une dintre statele din sudul 
şi statele din nordul SUA. 
Acestea erau vremuri grele 
pentru biserica adventistă 
care se năştea. Războiul s-a 
declanşat la 4 februarie 
1861 şi s-a încheiat la 3 
aprilie 1865. Iată momen
tele principale:

Dezbaterile asupra 
sclaviei negrilor (foarte nu
meroşi în statele din sud, 
unde se aflau mari cultiva
tori de bumbac) au atins 
punctul culminant în timpul 
campaniei alegerii preşedin
telui Abraham Lincoln 
(1860), adept înfocat al des
fiinţării sclaviei negrilor.

La 4 februarie 1861, 
şapte state din sud, care 
militau pentru păstrarea 
sclaviei negrilor, au procla

mat se
cesiunea 
şi au
creat, la Montgomery (Ala- 
bama), Confederaţia statelor 
din sud căreia, în aprilie şi 
mai, i s-au alăturat încă 4 
state. Ca preşedinte al Con
federaţiei a fost ales planta
torul Jefferson Davis.

La 12 aprilie 1861, forţe 
ale Confederaţiei statelor 
din sud dezlănţuie războiul 
civil, atacând punctul întărit 
Fort Sumpter din apropierea 
localităţii Charleston (Caro- 
lina de sud). Luate oarecum 
prin surprindere, statele din 
nord au suferit, în prima 
parte a războiului, serioase 
înfrângeri.

Lincoln şi membrii con
gresului care reprezentau 
statele din nord, refuzând să 
recunoască hotărârea de 
separare a statelor din sud şi 
dându-şi seama că aceasta 
ar însemna continuarea 
sclaviei, s-au angajat în 
luptă.

Deşi războiul s-a 
încheiat cu înfrângerea 
sudiştilor şi abolirea 
sclaviei negrilor, fapt pe 
care Lincoln l-a plătit cu 
viaţa, fiind asasinat la 14 
aprilie 1865 de un sudist fa
natic, războiul a cauzat 
multă vărsare de sânge, con
troverse aprinse, pagube ma
teriale şi neînţelegeri.

Biserica adventistă, or
ganizată la nivel de Con
ferinţă Generală în mai 
1863, surprinsă de eveni
mente, trebuia să facă faţă 
unei situaţii cu totul noi. 
Majoritatea adventiştilor 
erau împotriva sclaviei. In 
Review s-a afirmat (în au
gust 1862) că „sclavia este 
considerată de cuvântul pro
fetic ca fiind păcatul cel mai 
întunecos şi mai con
damnabil care zace asupra 
naţiunii." Această atitudine

a dus la 
interzice
rea publi

caţiilor adventiste în statele 
din sud care doreau con
tinuarea sclaviei negrilor.

Deşi adventiştii erau 
împotriva sclaviei, ei consi
derau totuşi că dezbaterile 
aprinse şi prelungite pe 
această temă distrag atenţia 
de la ceea ce era mai impor
tant: pregătirea pentru a 
doua venire.

Cu trei luni înainte de 
începerea ostilităţilor, Ellen 
White a avut o viziune (12 
ianuariel861, Parkville, 
Michigan) în care i s-au 
prezentat lucruri care con
trastau cu înţelegerea celor 
mai mulţi dintre nordişti. 
Aceştia se aşteptau atunci la 
un război de scurtă durată. 
Iniţial, chiar Lincoln, care 
chemase sub arme 75.000 
de ostaşi, considera că 
războiul se va termina în 90 
de zile.

Dar Ellen White aver
tiza pe adventişti că rebeli
unea va conduce la un 
război înspăimântător, cu ar
mate numeroase de ambele 
părţi. Ea a identificat mem
bri ai bisericii care vor 
pierde pe unii dintre cei 
dragi în război.

Războiul s-a desfăşurat 
în condiţii de mare confuzie 
(Vezi Ellen White în Testi- 
monies, voi. 1, capitolele 
„Răscoala", pag. 355-368, 
şi „Nordul şi Sudul", pag. 
253-260). Confuzia consta 
în următoarele:

1) Nu toţi generalii şi 
luptătorii din armatele nor
dului doreau desfiinţarea 
sclaviei. Mulţi dintre ei 
urmăreau doar readucerea 
separatiştilor în cadrul Uni
unii. Aceşti luptători, dintre 
care unii erau proprietari de 
sclavi, doreau să păstreze 
unitatea Statelor Unite, dar,

în acelaşi timp, să menţină 
sclavia.

2) Nordiştii se temeau 
că decretarea eliberării 
sclavilor ar putea determina 
ca statele din sud care nu se 
uniseră cu rebelii, dar care 
deţineau o mulţime de 
sclavi, să se unească cu re
belii pentru a nu fi lipsite de 
munca sclavilor.

3) Unii comandanţi care 
ocupau înalte posturi de 
răspundere în armatele Nor
dului, adepţi ai sclaviei şi 
lipsiţi de integritate, abuzând 
de autoritatea pe care o 
deţineau, puneau pe cei ce 
erau împotriva sclaviei în 
posturi primejdioase, pentru 
ca să fie ucişi şi să scape ast
fel de influenţa lor.

4) Unii dintre membrii 
influenţi din Congres lucrau 
în favoarea celor din sud, 
fumizându-le informaţii 
despre planurile celor din 
nord.

5) Sclavii erau dezin
formaţi cu privire la 
adevăratele intenţii ale celor 
ce doreau eliberarea lor, fi
ind făcuţi să creadă că, dacă 
vor fi eliberaţi, cei din nord 
îi vor trata şi mai rău. 
Această părere era întărită 
de felul în care erau trataţi 
unii sclavii fugiţi de la 
stăpânii din sud de către cei 
din nord.

6) în  sfârşit, pentru a 
desăvârşi confuzia, „foarte 
mulţi bărbaţi cu răspundere, 
generali şi ofiţeri, lucrează", 
spunea Ellen White, „după 
instrucţiunile transmise de 
spirite" (Testimonies, vol.l, 
pag. 364).

Având în vedere toate 
acestea şi ţinând seama de 
spiritul lor antirăzboinic, ad
ventiştii, cu toată atitudinea 
lor antisclavagistă, nu s-au 
grăbit să se înroleze volun
tar în armatele care luptau 
împotriva separatiştilor.

Aron Moldovan
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Atitudinea ad
ventiştilor faţă de 
serviciul militar obli
gatoriu 

Pe vremea războiului de 
secesiune, pe temeiul celor 
relatate În Apocalipsa capi
tolul 13, adventiştii erau 
Înclinali să creadă că Statele 
Unite se apropie de s fârşit şi 
ace:'sta va Însemna ş i înche
ierea istOl;ei lumii . Ca ş i 
ast ăzi, ei considerau că lege:, 
lui Dumnezeu este mai pre
sus de legile omeneşti. Ca 
soldali combal.aJ1li, ei nu 
vedeau cum ar PUte:l să res
pecte poruncile a patra ş i a 
Şase.l din Decalog. 

După pri mele În frângeri 
ale nordiş tilor de către cei 
din sud , Ellen White a 
primit mai mul!ă lumină cu 
privire la război. Într-o vizi
une impres ionantă a bătăliei 
de la Bull Run, e:l a văzut 
cum, printr-o intervenlie a 
îngerilor, s-a împiedical 
căderea fOJ"\elor unioniste 
Într-o cursă dezastruoasă 
pregătită de către confede
raIi. Prin Înfrângerile 
suferite, Dumnezeu pedep
sise pe cei din nord pentru 
că au tolerat atât de mul! 
timp sclavia. Dar EI va 
pedepsi ş i fOJ"\e1e sudului 
(Review, 27 august 1861 ). 

Dar cum războiul con
tinua şi necesita tot mai 
mulli soldali , iar adventiştii 
nu se grăbeau să se Înroleze 
În mod voluntar, s-au ridicat 
suspiciuni ş i calomnii cu 
privire la atitudinea ad
venti ştilor fală de sclav ie. în 
aceste în1prejurări s-au for
mat trei grupe de atitudine 
printre adventişti: 1) câliva 
care promovau cu stăruinlă 
ideea participării la rdzboi 
pentru desfiin\Mea sclaviei; 
2) câliva pacifişti care afir
mau cu tărie că vor accepta 
mai degrabă martiriul sau 
Închisoarea decât să par
ticipe În vreun fel ia război 
şi 3) cei care erau dispuşi să 
slujească În armată cu con
ditia de a fi scutiti de obli
gatia de a purta arme şi de a 
ucide. 

în toamna anului 1862, 
când guvernul SUA a luat 

în considerare necesitatea 
unei legi de recrutare obliga
tone, James White a publi
cat În Revielv o lungă 
expunere privitoare la punc
tul de vedere adventist În 
problen1a pat1icipării la 
război . In articol se arăta că 
adventiştii detestă sclavi a, 
nu simpati zează cu rebelii şi 
suslin pe preşedintele ales, 
Abraham Lincoln. 

James White afinna 
loialitatea fală de guvem ş i 
explica de ce adventiş tii nu 
puteau să participe la viala 
militară. Totuş i, spunea el, a 
te În1potrivi unei legi care 
obligă la Încorporare ar fi o 
"nebunie·' şi ar Însemna 
prea mult ,.5<1 ne asumăm res
ponsabilitatea sinuciderii" , 
mai ales că, Înlr-un aseme
nea caz "guvernul îş i asumă 
responsabilitatea călc,ui i le
gii lui Dumnezeu·· (llcview, 
12 august 1862, articolul 
"TIle Nation"). 

Editorialul lui James 
White a provocat un potop 
de scrisori uimise la Re
viell'. Atât abolilioniştii cât 
ş i pacifiştii condatnnau cu 
tărie pozilia exprimată În ar
ticol. Ambele păJ1i respin
geau ideea rcsponsabi litălii 
statului pentru aC\iuni indi
viduale prin violarea con
şti inlei . Mai ales pacifiştii 
"se rrlZboiau" cu James 
White, Înlepându-I aspru. 

Din dezbaterile provo
cate de articol s-a cristalizat 
o pozilie de mijloc, 
ÎmpăJ1ăşită de J.K.Wag
goner şi J.N. Loughbor
ough. Adeplii acestei pozilii 
suslineau că 1) adventiştii 

nu trebuie să se Împotri
vească Încorporării, dar 
2) nici nu trebuie să poarte 
arme. 

Deşi mulli membri ai 
bisericii sperau că Ellen 
White va vorbi cu autoritate 
pentru stabilirea poziliei 
corecte, în tot timpul 
dezbateri lor ea a păstrat 
tăcerea, multumindu-se să 
avertizeze împotriva 
pozitiilor extreme şi fana
tice şi declarând că 
"poporul lui Dumnezeu ... 
nu se poate angaja În acest 
război de confuzie pentru că 
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aceasta se află în opozilie 
cu orice princieiu al 
credinlei lor". In acelaşi 
timp ea mustra cu asprime 
pe adventiştii pacifi şti din 
Iowa care au cerut auto
ritălilor acestui stat să le re
cunoască pozilia, dar au fost 
respinş i. Ellen White 
spunea că ei ar fi trebuit să 
adreseze cererea lor lui 
Dumnezeu şi să-ş i pună 
Încrederea În EI pentru re
zolvarea problemelor. 

Ellen White a mustrat 
pe cei ce au criticat cu 
asprime at1icolul scris de 
James White spunând că au 
fost .. foat1e neprevăzători", 
au tras concluzii pripite, 
"şi-au dat pe fală propriile 
lor sentimente răsculătoare" , 
.,au confundat fanatismul 
cu conştiinciozitatea", fiind 
"gata să găsească greşeli ", 
"să devină martiri '·, deşi 
" nu-şi dăde.1U seama ce vor
beau··. 

Apoi Ellen White de
clara: 

" Aceia care erau cel 
mai bine pregătili să-şi sacri
fice până ş i viala, dacă li 
s-ar fi cerut, decât să ajungă 
Într-o pozilie în care să nu 
poată asculta de Dumnezeu, 
au vorbit mai pUlin. Ei nu 
voiau să se încumete ci 
si mleau adânc şi meditau 
mult, iar rugăciunile lor se
rioase se Înăltau către cer 
pentru înlelepciune În com
portare şi har în suferinlă" 
(Testilllonies, vol.l , pag.356) 

Ellen White n-a mustrat 
doar pe pacifi şti, ci ş i pe cei 
din extrema opusă. Unui ad
ventist cu sentimente 
prosclavagiste i-a scris: 

" Tu n-ai dat pe fală nici 
Înlelepciunea şarpelui , nici 
nevinovălia porumbelului .. .. 
Satana este instigatorul la 
orice răscoală .... Vederile 
tale în această privinlă [în 
privinla sclaviei] te-au atras 
de pat1ea răzvrătirii 

Tu ai pus influenla ta de 
pat1ea Ce.l rea ... Dacă tu ... 
ai fi luat în seatnă in
structiunile fralilor tăi , dacă 
ai fi ascultat de sfatul lor, 
atunci te-ai fi scutit pe tine 
Însuli şi lucrarea lui Dum
nezeu de defăimare ... " . 

Apoi Ellen White con
tinuă, aproape atnenin\ător: 
" Noi trebuie să facem 
cunoscut că nu avem astfel 
de Oatlleni în societatea 
noastrL ." (Ibid. , 
pag.359.360). 

Dar, în timp ce " trebuie 
să fim cu băgare de seamă 
la orice cuvânt" pentru a nu 
alrage pe Îngerij răi în jurul 
nostru ş i pentru a nu deter
mina pe necredincioşi .,Srl 
privească cu bânuială la tOli 
sabatişti i ", cum se exprimă 
dânsa, Ellen White enunlă 
acel principiu general bine 
cunoscuI: 

" Datoria noastră este de 
a asculta de legi le IăJii noas
tre în orice în1prejurare, 
dacă acestea nu vin în con
flict cu acea lege superioară 
pe care Dumnezeu a rostit-o 
cu voce clară pe Muntele Si
nai '· (/bici., pag. 361) 

Războiul continua. Adu
muea de fonduri pentru a 
stimula pe cei ce se Înrolau 
în annată, sprijinită de 
liderii adventişti, a Încurajat 
pe voluntati. Dar nevoile de 
oanleni sporeau. Prin legea 
serviciului militar obligato
riu din 3 martie 1863, prima 
lege de felul acesta în SUA, 
Congresul stabilea că t<J\i 
bărbalii sânătoşi în vârstă 
de 20-45 de Mi puteau fi 
înrolali În armată. Puteau fi 
scutiti numai cei care 
găseau un Înlocuitor sau 
pl ăteau o taxă de 300 dolati. 
Liderii adventişti au încura
jat adunarea de fonduri pen
tru a plăti taxa necesară. La 
presiunile quakerilor, Con
gresul a atnendatlegea (în 
februatie 1864) În sensul că 
cei care aveau obiecliuni de 
conştiinlă puteau îndeplini 
serviciul militar în spitale 
sau având grijă de sclavii 
care erau e1iberali. Multi ad
ventişti au profitat de 
această prevedere. Dar În 
iulie acelaşi an, Congresul a 
hotărât men\Înerea se,viciu
lui militar alternativ doar 
pentru cei recunoscuti ca 
având obiecliuni de 
conşti i nlă. Adventiştii de 
ziua a şaptea nu se aflau la 
acea dată printre ei. 

(va urma) 
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9 —17 februarie — Săptămână căminului creştin

C ăsătoria  -  u n  p ro iect d iv in
Texte de bază: Geneza 1,28; 

2,18-24; 1 Corinteni 7,5; Efeseni 
5,22-32

Introducere

Astăzi avem privilegiul unei 
sărbători a căsătoriei şi familiei - 
darul lui Dumnezeu pentru 
oamenii pe care i-a creat. Deşi este 
adevărat că nu toţi oamenii se 
căsătoresc sau trebuie să se 
căsătorească, este important să re
cunoaştem că viaţa de căsătorie 
este idealul lui Dumnezeu pentru 
bărbaţi şi femei, contribuind la 
creştere şi împlinire în mai multe 
domenii ale vieţii lor.

Stabilind relaţia de căsătorie, 
Dumnezeu a avut în vedere multe 
obiective, dar câteva dintre acestea 
pot fi subliniate ca fundamentale. 
Cunoaşterea şi acceptarea acestor 
obiective de bază ne pot forma o 
perspectivă sănătoasă, atât de nece
sară când ne confruntăm cu proble
mele căsătoriei şi ale familiei şi 
când explorăm valorile unei fa
milii care-şi împlineşte chemarea.

Perpetuarea sp ecie i um ane

Unul dintre obiectivele căsăto
riei este acela ca, prin naşterea de 
copii, să contribuim la perpetuarea 
familiei omeneşti. Prima poruncă a S 
lui Dumnezeu în Eden a fost: 
„Creşteţi, înmulţiţi-vă, umpleţi 
pământul41 (Gen. 1,28). înţeleptul 
SolOmon declara: „Iată, fiii sunt o 
moştenire de la Domnul, rodul 
pântecelui este o răsplată dată de 
El“ (Ps. 127,3).

Acesta a fost planul lui Dum
nezeu, ca bărbaţii şi femeile care 
se unesc în legătura sacră a căsăto
riei să aibă copii. Pe lângă obiecti
vul propagării speciei umane, 
Dumnezeu a dat fiinţelor umane 
capacitatea de reproducere şi ca să 
putem înţelege mai pe deplin 
legăturile Sale cu noi, copiii Săi. 

j Experienţa lui Enoh ilustrează 
acest aspect: „După naşterea primu-

Willie Oliver

lui său fiu, Enoh a atins o experienţă 
mai înaltă. El a fost atras într-o 
relaţie mai apropiată cu Dum
nezeu. El a înţeles mai pe deplin 
propriile sale obligaţii şi res
ponsabilităţi ca fiu al lui Dum
nezeu. Şi, văzând iubirea copilului 
faţă de tatăl său, încrederea lui 
simplă în ocrotirea sa şi simţind 
afecţiunea profundă, dorinţa 
duioasă a inimii sale după fiul său 
întâi-născut, cl a învăţat o lecţie 
preţioasă despre iubirea minunată 
a lui Dumnezeu faţă de oameni, 
manifestată în dăruirea Fiului Său, 
şi despre încrederea cu care copiii 
lui Dumnezeu se pot bizui pe Tatăl 
lor ceresc" (The Adventist Home, 
pag. 160).

De asemenea, Dumnezeu le-a 
dăruit oamenilor capacitatea de a 
procrea în căsătorie, aşa încât ei să 
înveţe să fie generoşi şi să împăr
tăşească darurile primite, în loc să 
se gândească numai la ei înşişi. Ellen 
White scria: „O  casă fără copii 
este un loc pustiu. Inima celor din 
casă este în pericol să devină ego
istă, să urmărească ceea ce este 
mai plăcut şi comod pentru sine, 
să ţină seama numai de ceea ce 
doresc şi le convine lor înşile. Ei 
strâng spre ei inşişi toate simpati
ile, dar au prea puţin de împărtăşit 
altora.11 (Ibid., pag. 159).

D ezvoltarea p erson a lită ţii, 
şi creşterea în har

Relaţia de căsătorie nu este doar 
un mijloc pe care Dumnezeu îl 
foloseşte pentru perpetuarea fami- ^  
liei omeneşti. Dumnezeu ar fi pu
tut să înmulţească rasa umană şi pe 
alte căi, aşa cum a făcut-o de pildă 
cu îngerii. Un obiectiv mai direct 
legat de viaţa noastră este dezvol
tarea şi maturizarea celor două per
sonalităţi diferite într-o relaţie de 
părtăşie şi responsabilităţi reci
proce. Iluzia căsătoriei urmate de o

viaţă fericită şi fără griji până la 
moarte supravieţuieşte numai în 
unele cărţi şi melodii de muzică 
uşoară. Adevărata viaţă de căsăto- 
ne, aşa cum este înfăţişată în Biblie, 
nu promite în mod necesar o viaţă 
de vis şi fericire perpetuă. Căsăto
ria este unirea a două persoane de 
sexe diferite, care se angajează 
prin jurământ să trăiască, să se 
iubească şi să muncească împreună, 
pe vreme însorită şi ploaie, în 
boală ca şi în sănătate, în lipsuri ca 
şi în prosperitate.

Iar Ellen White comentează: 
„Binecuvântarea lui Dumnezeu în 
căminul în care va exista această 
unire este asemenea luminii ceru
lui, pentru că este voia hotărâtă a 
lui Dumnezeu ca bărbatul şi fe
meia să fie legaţi împreună în 
legăturile sacre ale unirii, conduşi 
de Isus Hristos, avându-L pe El la 
cannă şi Duhul Său drept călăuză.

Dumnezeu doreşte ca locul cel 
mai fericit de pe pământ să fie 
căminul, un adevărat simbol al 
căminului din ceruri. Purtând în 
cămin răspunderile căsniciei, 
legându-şi interesele de lsus Hris
tos, sprijinindu-se pe braţul Său şi 
pe asigurările Sale, atât soţul, cât 
şi soţia pot să aibă parte în această 
uniune de o fericire pe care îngerii 
lui Dumnezeu să o laude“ (Ibid., 
pag. 102).

Atât bărbatul, cât şi femeia aduc 
în cadrul căsătoriei personalitatea 
lor distinctă. Ei au fost crescuţi în 
familii diferite şi, cu toate că pot 
să aibă asemănări în educaţie, cul
tură, naţionalitate, religie şi statut 
social, ei aduc adesea în căsătorie 
un set diferit de aşteptări. Iar 
atunci când aceste aşteptări nu 
sunt satisfăcute, se instalează ne
mulţumirea şi se stârnesc con
flicte. După luna de miere, ei 
observă că „roţile dinţate11 ale per
sonalităţii şi temperamentului lor 
nu se cuplează fără ciocniri şi zgo
mote neplăcute. Când unul doreşte
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ceva, celălalt aşteaptă altceva. Ar
monia aşteptată şi visul „cerului 
pe pământ“ nu pare că se vor mai 
materializa. Această descoperire 
poate răni profund. Se poate accen
tua simţământul că, „de fapt, noi 
nu am fost făcuţi unul pentru altul, 
ci suntem incompatibili14. Chiar 
dacă această scuză se foloseşte atât 
de des, ea este, de fapt, o modali
tate de a evita realitatea. Noi ştim 
foarte bine că partenerii de căsăto
rie nu sunt făcuţi pe comandă unul 
pentru altul înainte de căsătorie.

Dacă un soţ şi o soţie cred că ei 
nu au nici un fel de probleme sau 
dificultăţi ale personalităţii pe care 
să le rezolve împreună, ei sunt cu 
adevărat în pericol. înseamnă că ei 
au pierdut din vedere unul dintre 
adevăratele obiective ale căsniciei, 
creşterea şi dezvoltarea persona
lităţii, care se realizează prin luptă. 
Noi trebuie să recunoaştem că fie
care fiinţă creată de Dumnezeu 
este un diamant brut. Dar diaman
tele au nevoie de polizare şi şle
fuire în atelier pentru a-şi dobândi - 
frumuseţea. Dumnezeu a instituit 
căsătoria ca pe unul dintre princi
palele Sale ateliere, în care să aibă 
loc polizarea şi şlefuirea. în atelier 
sar scântei şi se face praf, dar cei 
doi au nevoie unul de altul în 
procesul de înnobilare, în acelaşi 
fel în care diamantul are nevoie de 
piatra de şlefuit.

Ellen White ne avertizează: 
„Satana este întotdeauna gata să 
profite atunci când se iveşte o 
deosebire şi, folosindu-se de 
trăsăturile negative de caracter 
moştenite în caracterul soţului şi al 
soţiei, el se va strădui să producă 
înstrăinare între cei care şi-au unit 
interesele într-un legământ solemn 
înaintea lui Dumnezeu. Prin votul 
căsătoriei, ei au făgăduit să fie 
una, soţia angajându-se să-şi 
iubească soţul şi să-l asculte, 
soţul făgăduind să o iubească şi să 
o protejeze pe soţia sa. Acolo unde 
se ascultă de legea lui Dumnezeu, 
demonul neînţelegerilor va fi ţinut 
afară din familie şi nu se va pro
duce nici o despărţire a intereselor, 
nici nu va fi îngăduită înstrăinarea 
afecţiunii41 (Ibid., pag.106).

Privită în acest fel, căsătoria 
devine un plan divin de cea mai

complexă însemnătate, în cadrul 
căruia perechea căsătorită caută să 
răspundă la chemarea lui Dum
nezeu spre creştere personală, pen
tru a înţelege lucrarea harului în 
cadrul relaţiilor şi a învăţa mai pe 
deplin lecţiile de interdependenţă 
umană şi de dependenţă absolută 
de El. Probleme şi lipsuri, despre a 
căror existenţă în viaţa lor nu ştiau, 
sunt aduse la suprafaţă şi cer atenţie, 
într-o comunicare înţeleaptă şi in
timă, ei se ajută cu tact unul pe al
tul să se vadă aşa cum îi văd ceilalţi. 
„Dacă voinţa lui Dumnezeu este 
îndeplinită, soţul şi soţia se vor 
respecta unul pe altul şi vor cultiva 
dragostea şi încrederea. Tot ceea 
ce ar putea să întineze pacea şi uni
tatea familiei trebuie să fie respins 
cu hotărâre, iar bunătatea şi iubirea 
trebuie să fie cultivate. Cel care 
manifestă spiritul afecţiunii, 
îngăduinţei şi al dragostei va con
stata că acelaşi spirit se reflectă 
asupra sa“ (Ibid., pag. 120).

D ezvoltarea intim ităţii

Un al treilea obiectiv în cadrul 
căsătoriei este dezvoltarea in
timităţii şi exprimarea adecvată a 
naturii sexuale pe care Dumnezeu 
a creat-o în fiinţa umană. „A de
veni un singur trup cuprinde şi 
unirea fizică în căsătorie: ’ Adam a 
cunoscut pe Eva, şi ea a rămas 
însărcinată’ (Gen.4,1). în nevoia 
lor de a se alipi, nevoie pe care 
bărbaţii şi femeile au simţit-o încă 
din zilele lui Adam şi ale Evei, fie
care pereche retrăieşte prima 
poveste de dragoste. Actul in
timităţii conjugale este tot ceea ce 
poate fi mai aproape de o unire 
fizică completă. El reprezintă 
apropierea specială pe care cei doi 
o pot dezvolta şi pe plan emoţional 
şi spiritual. Iubirea maritală creştină 
trebuie să fie caracterizată de 
căldură, bucurie şi desfătare (vezi 
Prov.5,18.19)“ (Adventiştii de ziua 
a şaptea cred ... pag. 456).

Obiectivul cultivării intimităţii 
este legat de primul obiectiv care a 
fost discutat aici, propagarea fami
liei omeneşti, dar fără îndoială că 
nu se mărgineşte la acesta. Dorinţa 
după intimitate conjugală nu se 
stinge automat după depăşirea pe
rioadei în care o familie poate

naşte copii. Pavel recunoaşte acest 
lucru atunci când ne sfătuieşte:
„Să nu vă lipsiţi unul pe altul de 
datoria de soţi, decât doar prin 
bună învoială, pentru un timp, ca 
să vă îndeletniciţi cu postul şi cu 
rugăciunea; apoi să fiţi iarăşi 
împreună, ca să nu vă ispitească 
Satana, din pricina nestăpânirii 
voastre" (lCor.7,15). Apostolul a 
considerat aceasta ca o l uncţie le
gitimă şi necesară în relaţia de 
căsătorie şi a dat acest îndemn 
celor căsătoriţi nu doar ca o suges
tie, ci ca o poruncă, un imperativ.

Trebuie să mai dăm atenţie fap
tului că Pavel a considerat exis
tenţa acestor pulsiuni sexuale ca 
unul dintre motivele pentru care 
Dumnezeu a instituit relaţia de 
căsătorie. Pentru a preveni o expri
mare nepotrivită a acestor dorinţe, 
apostolul cere ca „fiecare bărbat 
să-şi aibă nevasta lui, şi fiecare fe
meie să-şi aibă bărbatul ei“
(vers.2). Deşi acest capitol este 
adesea considerat marele tratat al 
lui Pavel cu privire la avantajele 
celor necăsătoriţi, adevărul este că 
tot aici el recomandă în mod solemn 
căsătoria pentru cei mai mulţi, ea 
fiind cadrul potrivit în care o pere
che poate exprima în mod corect 
sexualitatea care le-a fost dăruită 
de Dumnezeu.

în acest context, este important 
să înţelegem că intimitatea nu este 
în mod necesar sinonimă cu unirea 
fizică a soţilor. Este necesar să se 
ţină seama de diferenţele care se 
manifestă adesea între bărbaţi şi fe
mei în ce priveşte înţelegerea şi 
aşteptările lor privind intimitatea. 
Cei căsătoriţi trebuie să studieze 
împreună 1 Corinteni 7 şi să dis
cute până când ajung la o 
înţelegere deplină a nevoilor şi 
aşteptărilor lor, aşa încât deose
birile dintre ei să nu ajungă o 
piedică de netrecut şi o sursă de 
conflict în căsătorie.

R eprezentarea căsătoriei 
D om nului H ristos cu  
biserica

Un ultim obiectiv al căsătoriei 
creştine este sugerat de sfatul lui 
Pavel transmis bisericii în Efeseni 
5. Aici, Pavel dă instrucţiuni 
soţilor şi soţiilor, arătând că relaţia
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de căsătorie este, de fapt, o 
reprezentare sau o ilustrare a unirii 
dintre Domnul Hristos şi biserica 
Sa. De fapt, Pavel foloseşte cuvin
tele de instituire a căsătoriei în 
Eden pentru a descrie această 
relaţie divino-umană de un tip atât 
de special. Taina celor care se 
iubesc până devin ,,un singur 
trup“ în căsătorie îşi găseşte o îm
plinire specială în căsătoria Dom
nului Hristos cu biserica.

Această relaţie cosmică şi di
vină dă căsătoriei o perspectivă cu 
totul nouă. Ea aşază căsătoria pe 
cel mai înalt plan care poate fi con
ceput şi de asemenea declară că 
Dumnezeu foloseşte în mod direct 
instituţia căsătoriei pentru a por
tretiza unirea veşnică dintre Isus 
Hristos, Fiul lui Dumnezeu, şi 
poporul Său, biserica. Nici un 
eveniment din întregul calendar di
vin nu este atât de important ca 
acest moment din viitor, în care 
Tatăl va oficia unirea dintre Fiul 
Său şi mireasa Sa „slăvită" (vers. 
27). Deşi cel mai adesea relaţiile 
omeneşti sunt temporare şi nu 
aduc deplină satisfacţie, relaţia 
aceasta divino-umană va fi perma
nentă şi va da desăvârşită împlinire. 
Oamenii care vor forma acea 
mireasă sunt cei pe care Dum
nezeu îi caută astăzi când îşi edi
fică biserica. Ei vor fi pentru 
veşnicie cei mai apropiaţi asociaţi 
ai Săi la conducerea universului şi 
la iniţierea celor mai curajoase 
proiecte de dezvoltare şi fericire.

Nu este deci de mirare că 
idealurile înalte ale fidelităţii, 
curăţiei şi iubirii sunt cerute în 
mod strict pentru relaţia de căsăto
rie. Acestea reprezintă relaţia Dom
nului Hristos cu mireasa Sa 
veşnică, o relaţie de cel mai înalt 
ordin. Acesta este motivul pentru 
care noi trebuie să ne iubim unii pe 
alţii, în ciuda deosebirilor dintre 
noi, pentru că în felul acesta dăm 
la iveală - chiar dacă în mod palid - 
iubirea Domnului Hristos faţă de 
biserică. Pavel arată în mod clar că 
acesta este unul dintre obiectivele 
principale ale căsătoriei, potrivit 
agendei lui Dumnezeu. De fapt, 
chiar şi obiectivul perpetuării rasei 
umane este mai puţin important, 
în comparaţie cu acela de a por

tretiza relaţia eternă a lui Hristos 
cu poporul Său. Adevăratul obiec
tiv al căsătoriei este să reflecteze, 
să simbolizeze relaţia de iubire din
tre Dumnezeu şi copiii Săi şi să 
genereze şi să desăvârşească acea 
iubire în personalitatea omului. 
Căsătoria este atelierul lui Dum
nezeu sau grădina în care El creşte 
şi maturizează personalităţi pentru 
ceruri. Acest obiectiv trebuie să fie 
recunoscut de fiecare pereche 
creştină, aşa încât suişurile şi 
coborâşurile vieţii lor de căsătorie 
să poată să fie corect abordate. 
Grădina de trandafiri pe care şi-o 
visaseră pentru căsătoria lor se 
poate realiza numai atunci când 
Dumnezeu este recunoscut ca fiind 
Grădinarul ceresc şi procesul de 
curăţire şi tăiere este corect apre
ciat. Mireasma şi frumuseţea 
relaţiei se dobândesc în urma disci
plinei lor reciproce şi a faptului că 
îşi găsesc desfătarea în planurile 
lui Dumnezeu.

C oncluzie

Planul lui Dumnezeu este un 
plan desăvârşit. Dumnezeu a creat 
căsătoria având în vedere pe copii, 
care să se nască şi să fie crescuţi 
într-un cămin care revarsă iubire şi 
pace. Dumnezeu a creat căsătoria 
pentru ca soţii şi soţiile să se dez
volte în relaţia de căsătorie şi să 
crească devenind cu adevărat fiinţe 
umane. Dumnezeu a creat căsăto
ria pentru ca bărbaţii şi femeile să 
se poată bucura de capacităţile pen
tru intimitate, într-un cadru de 
iubire, apropiere, încurajare, apre
ciere şi angajament. Dumnezeu a 
creat căsătoria pentru a ne ajuta să 
înţelegem mai pe deplin iubirea Sa 
pentru biserică, mireasa Sa.

Fie ca această zi a căminului 
adventist să fie o zi de bucurie, în 
care să ne reconsacrăm pe noi 
înşine pentru idealul de perma
nenţă şi pace în căsătorie, 
străduindu-ne ca toată slava şi cin
stea să fie îndreptate către Dum
nezeu, pentru toate lucrurile pe 
care El le-a făcut şi continuă să le 
facă pentru noi.

Willie Oliver este director pentru

Viaţa de familie in Diviziunea Nord-

americană

r  \
Afecţiunea şi bunătatea 

trebuie să se reverse dincolo 
de hotarele eului şi de întin
derea zidurilor familiei.
Sunt la îndemână ocazii 
preţioase pentru cei care vor 
face din căminul lor o 
binecuvântare pentru alţii. 
Influenţa relaţiilor umane 
este o putere minunată. ... 
Lucrarea la care suntem 
chemaţi nu cere bogăţie, 
poziţie socială înaltă sau 
daruri deosebite. Ceea ce 
este necesar este un spirit 
binevoitor şi gata de sacrifi
ciu, ca şi o ţintă hotărâtă.
O candelă, oricât de mică, 
dacă este ţinută arzând, 
poate f i  mijlocul cu care să 
se aprindă multe alte can
dele. Putem avea impresia 
că sfera influenţei noastre 
este restrânsă, priceperea 
neîndestulătoare, ocaziile 
puţine, realizările măr
ginite; totuşi ne aparţin 
posibilităţi minunate prin  
folosirea credincioasă a 
ocaziilor pe care le prile
juieşte propriul nostru 
cămin. Dacă ne vom 
deschide inima şi casa pen
tru principiile divine ale 
vieţii, vom deveni canale 
pentru şuvoiul puterii 
dătătoare de viaţă. Din  
căminul nostru vor curge 
râuri de vindecore, care vor 
aduce viaţă şi frumuseţe şi 
rodnicie acolo unde acum 
nu este decât uscăciune şi 
lipsă.

Divina Vindecare, pag.354.355
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Q o - t ţ u t  c a .p ,u j t ( x ? i

Oh Aintt H9n
Richard se uita în oglindă. Era 

dezgustat de ceea ce vedea. Un lu
cru era cât se poate de clar - nu va 
mai putea niciodată să zâmbească. 
Dacă avea să ţină mereu buzele strânse, 
poate că nimeni nu o să-şi dea 
seama. Dar mi-e teamă că am mers 
prea departe cu povestea m ea....

Richard, care avea unsprezece 
ani, era mereu vesel şi zâmbea tot 
timpul. Aşa făcuse până astăzi. 
Chiar acum câteva minute el râdea 
şi se hârjonea pe lângă casă cu 
fraţii săi, în timp ce se şi pregăteau 
pentru şcoală. Când mama i-a stri
gat, spunându-le că a sosit autobuzul, 
Richard şi-a luat în grabă clarinetul 
şi ghiozdanul de la piciorul patului 
şi a zbughit-o pe scări. La jumătatea 
scării, dând cotul, a alunecat şi n-a 
mai ştiut decât că s-a trezit la capătul 
scării, cu toate lucrurile peste el. La 
început a crezut că nu i se întâmplase 
nimic serios. De clarinet avusese 
grijă în timpul căderii, iar la celelalte 
lucruri nu avusese ce să se strice. 
Se lovise în câteva locuri, dar nu 
avea vreo mână ruptă sau altceva.

Chiar atunci fratele său veni 
să-l caute, ţipând că ori se grăbeşte 
şi vine imediat, ori o să-l lase 
acasă. Când Richard, făcându-şi 
curaj, zâmbi puţin, pe faţa fratelui 
său se zugrăvi groaza. Dintele tău! 
Ce s-a întâmplat cu dintele tău!

Uitând cu totul de autobuzul 
şcolii care îi aştepta, Richard se 
năpusti în baie. La prima încercare 
de zâmbet înţelese reacţia fratelui 
său. O bucată bună dintr-un dinte 
din faţă se rupsese şi .gura lui arăta 
ca un ferăstrău ştirb. In clipa aceea 
i-a trecut prin minte întrebarea dacă 
va trebui să arate aşa toată viaţa.

Karen Flowers

Oricui i se întâmplă lucruri 
neaşteptate în viaţă. Unele sunt lu
cruri fericite, altele sunt înspăimân
tătoare, şi unele te fac să te îngrijorezi 
o mulţime. Isus este bucuros când 
ni se întâmplă lucruri fericite. El 
ne înţelege când suntem speriaţi 
sau îngrijoraţi. Atunci când a fost 
aici, printre noi, El a vorbit cu 
ucenicii Săi despre lucrurile care 
produceau spaimă sau îngrijorare. 
El ne-a spus că nu trebuie să ne 
îngrijorăm, pentru că El ştie toate 
nevoile noastre şi va avea grijă de

noi. El doreşte să lăsăm îngri
jorările în seama Sa. Pentru a ne 
ajuta să înţelegem cât de mult are 
grijă de noi, El a spus urmaşilor 
Săi că până şi părul capului este 
numărat de El şi că ştie de fiecare 
dată când o vrăbiuţă cade. Nu există 
nici o experienţă în viaţa noastră

despre care Isus să nu ştie şi în 
care El să nu fie gata să ne ajute să 
trecem cu bine.

Când mama a văzut ce se 
întâmplase cu Richard, după ce l-a 
liniştit, a dat telefon la dentist şi a 
lacut o programare la ora când 
cabinetul se deschidea. Lui Richard, 
aşteptarea i s-a părut foarte lungă, 
dar în cele din urmă dentistul l-a 
chemat în cabinet. Cu privirea lui 
bună s-a uitat la băiat şi apoi i-a 
examinat dintele. Apoi i-a spus că 
are pentru el mai multe veşti bune 
şi una nu tocmai aşa de bună. 
Partea bună era că din dintele spart 
rămăsese la locul ei o porţiune des
tul de mare încât puteau spera că 
dintele nu o să moară. De asemenea, 
dentistul putea să confecţioneze o 
coroană care să acopere şi să prote
jeze dintele spart şi care avea să 
arate ca şi un dinte adevărat. Tot o 
veste bună era şi că reparaţia 
aceasta nu avea să-l doară câtuşi 
de puţin. Ceea ce nu era aşa de 
plăcut era că acea coroană avea să 
fie schimbată de mai multe ori, pe 
măsură ce Richard avea să crească, 
până când avea să-i pună una de
finitivă, când avea să fie mare. 
Richard s-a gândit că va putea 
totuşi să suporte toate acestea, că 
nu era chiar cel mai rău lucru care 
s-ar fi putut întâmpla.

Nu ai cum să ştii ce ţi se va 
întâmpla astăzi, mâine, săptămâna 
viitoare, luna viitoare. Dar poţi să 
ştii totdeauna că Isus este cu tine şi 
că te va ajuta prin orice vei trece. 
Ce veste grozavă este aceasta!

Karen Flowers, împreuna cu soţul 
său Ron, se află în fruntea depar

tamentului Viaţa de familie la Con

ferinţa Generală
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9 —17 februarie — Săptamana căminului creştin

Lucruri copilăreşti 

care l |  1(| trebuie să fie părăsite
Lecţiile simple, învăţate în copilărie, privind viaţa si relaţiile 

umane, constituie o parte preţioasă a maturizării.

Un mesaj care va fi, fă ră  îndoială, o binecuvântare pentru cei mari, dar este adresat 
în mod special adolescenţilor din biserică.

Texte de bază: 1 Corinteni 
13,11; Matei 18,3; Luca 18,15-17 

Un scriitor a spus că tot ce a 
avut cu adevărat nevoie să ştie în 
viaţă a învăţat la grădiniţă. „Iată lu
crurile pe care le-am învăţat: Tot 
ce ai trebuie să împărţi cu ceilalţi. 
Nu lovi pe nimeni. Pune lucrurile 
acolo de unde le-ai luat. Fă curat 
dacă ai murdărit ceva. Nu lua lu
cruri care nu sunt ale tale. Cere-ţi 
iertare dacă ai supărat pe cineva. 
Spală-te pe mâini înainte de masă. 
Trage apa. Bajianele si portocalele 
sunt gustoase şi hrănitoare. Trăieşte 
o viaţă echilibrată - învaţă ceva, 
gândeşte-te la ceva, desenează, 
cântă, joacă-te şi lucrează ceva în 
fiecare zi. Culcă-te după-masă. Când 
pleci undeva, respectă culorile se
maforului, ţine-te de mână şi stai 
lângă cei mari. Nu uita să te miri. 
Nu uita sămânţa pusă să încolţească 
în pahar: rădăcinile se duc în jos, 
planta creşte în sus şi nimeni nu 
ştie de fapt cum şi de ce se întâmplă 
aşa, dar şi noi suntem la fel. Peştişorii 
din acvariu, şi hamsterii, şi chiar 
mica sămânţă din pahar mor în 
cele din urmă. Şi noi la fel.“

Când creştem mari, ar fi bine să 
ne amintim lecţiile simple despre 
legăturile dintre oameni, pe care 
le-am învăţat în copilărie. Acelaşi 
autor spune mai departe: „Gândi- 
ţi-vă cu cât ar fi lumea mai bună 
dacă toţi - întreaga lume - ar avea
o banană şi o portocală pe la ora 
trei şi apoi s-ar cuibări sub pătură 
pentru somnul de după-amiază.
Sau dacă toate guvernele ar avea 
scris în constituţie să pună întot-

Karen şi Ron Flowers

deauna înapoi lucrurile de unde le-au 
luat şi să cureţe ce au murdărit."

Isus a spus de asemenea că este 
important ca oamenii mari să fie 
ca nişte copii: „Lăsaţi copilaşii să 
vină la Mine şi nu-i opriţi; căci 
îm părăţia lui Dumnezeu este a 
unora ca ei. Adevărat vă spun că, 
oricine nu va primi împărăţia lui 
Dumnezeu ca un copilaş, cu nici 
un chip nu va intra în ea“ (Luca 
18,16.17).

Fără îndoială că la acest stadiu 
al vieţii sunteţi mult mai mult atraşi 
de declaraţia apostolului Pavel din
1 Corinteni 13,11: „Când eram copil, 
vorbeam ca un copil, simţeam ca un 
copil, gândeam ca un copil; când 
m-am făcut om mare, am lepădat 
ce era copilăresc." Cum se poate 
ca amândouă aceste texte să fie 
adevărate? Pe de o parte, asemănarea 
cu copilaşii este lăudată de Isus.
Pe de altă parte, Pavel spune că lu
crurile copilăreşti trebuie să fie 
părăsite. Este vreo contradicţie între 
învăţăturile lui Isus şi învăţăturile 
lui Pavel? Sau amândouă prezintă 
adevărul?

Paradoxuri în Biblie. Sfintele 
Scripturi prezintă uneori paradoxuri, 
cum ar fi: să părăseşti pe tata şi pe 
mama, dar să cinsteşti pe tata şi pe 
mama; cine îşi va cruţa viaţa o va 
pierde, dar cine îşi va pierde viaţa 
pentru Isus o va găsi; cei dintâi vor 
fi cei de pe urmă şi cei de pe unnă 
vor fi cei dintâi; cel mai mare să 
fie slujitorul tuturor. Declaraţiile 
lui Isus şi ale lui Pavel despre lu

crurile copilăreşti sunt un alt para
dox. Adesea, în studiul unor ase
menea paradoxuri descoperim 
adevăruri profunde.

D ezvoltarea
Cercetătorii care studiază creşterea 

şi dezvoltarea au descris creşterea 
copiilor de dinainte de naştere 
până la maturitate. (Creşterea de la 
un stadiu la altul poate să difere 
întrucâtva de la un copil la altul şi 
să depindă de mediul de viaţă al 
copilului. Totuşi, numeroase carac
teristici ale dezvoltării sunt similare 
la copii. Un exemplu de împărţire 
a vieţii în perioadele mai impor
tante poate fi următorul: viaţa pre
natală, primii doi ani, anii dejoacă, 
anii de şcoală, adolescenţa, maturi
tatea timpurie, maturitatea medie 
şi maturitatea târzie.) Acum, tu eşti 
la capătul trecerii de la copilărie la 
responsabilităţile complete ale vârstei 
adulte. Multe dintre activităţile în 
care eşti angajat privesc separarea 
de părinţi, devenirea ca o personali
tate distinctă, formarea unei gândiri 
proprii asupra vieţii şi a unui sistem 
original de valori.

A fost un timp când gândeai ca 
un copil, raţionai ca un copil. A fost 
un timp când gândirea ta nu-ţi spunea 
că un pahar înalt, dar îngust, nu 
cuprinde atâta apă cât unul scund, 
dar larg. înţelegerea pe care o 
puteai avea despre lumea din jur şi 
dilemele ei era simplistă. Toate 
erau, ca să spunem aşa, fie albe, 
fie negre, fără grade diferite de gri. 
Din punct de vedere spiritual, 
credinţa ta era la fel de simplă.
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Dar acum laşi deoparte lucrurile 
copilăreşti. Maturitatea se arată aşa 
de atrăgătoare, aşa de pasionantă, şi 
eşti atât de nerăbdător să lepezi 
copilăria şi să-ţi asumi o nouă 
viaţă. Eşti în curs de a ajunge la 
unele dintre cele mai importante 
decizii pe care le vei lua vreodată - 
hotărâri privind profesia, hotărâri 
privind partenerul de viaţă, hotărâri 
care vor da direcţia întregii tale 
călătorii în viaţă.

Acum regândeşti religia părinţilor 
tăi la niveluri noi. întrebările pe 
care ţi le pui nu mai sunt cele din 
copilărie:. ,T înde locuieşte Dum
nezeu? Cum arjită Dumnezeu?“ , ci 
acum întrebi: „Cum ajung să ştiu 
că Dumnezeu există cu adevărat?" 
şi „II doresc cu adevărat să fie 
prezent în viaţa mea?“ , întrebări 
care se pun în mintea unui adult. 
Dacă întrebările pe care le ai acum 
în minte sunt de felul acestora, 
înseamnă că eşti exact acolo unde 
trebuie să fii ca un tânăr adult. 
Acestea sunt întrebările pe care 
noi, adulţii, a trebuit să le 
frământăm în mintea noastră şi să 
ajungem la nişte răspunsuri şi 
decizii pentru noi înşine. De aceea, 
noi dorim să fim alături de tine 
când parcurgi acest proces, dând 
ajutorul pe care mărturia noastră ar 
putea să ţi-1 aducă. Totuşi, noi nu 
putem nici să studiem, nici să 
gândim în locul tău. Aceasta este 
parte integrantă a creşterii tale.

Lucruri care nu  trebuie să  
f ie  părăsite

In fanatismul începutului se
colului trecut, în acelaşi timp cu 
redeşteptările care au străbătut 
America, a fost un grup care in
sista să aplice literal cuvintele lui 
Isus din Matei 18,3. Ei imitau pe 
copiii mici, mergând în patru labe 
şi rostind silabe şi cuvinte fără 
sens. Dar Isus nu vorbea despre 
caracteristicile fizice ale copilăriei. 
Atât Isus, cât şi Pavel au dreptate. 
Copilăria cedează locul maturităţii 
în domeniul dezvoltării fizice, min
tale şi emoţionale. De asemenea, se 
maturizează şi judecata morală. Ne 
maturizăm şi din punct de vedere 
spiritual, dar spiritualitatea noastră 
continuă să păstreze elemente sim
ple, copilăreşti. A creşte nu

înseamnă în mod necesar a depăşi 
lecţiile simple învăţate în copilărie. 
Lepădăm imaturitatea în favoarea 
maturităţii, dar o parte a maturităţii 
constă în menţinerea aspectelor ne
complicate, nevinovate, ale copilăriei. 
Aşa că, atunci când te gândeşti să 
arunci lucrurile copilăreşti aseme
nea unor jucării vechi, care nu te 
mai interesează, gândeşte-te să 
aşezi totuşi pe un raft câteva carac
teristici ale copilăriei. Ceva mai 
târziu s-ar putea dovedi de folos.

1. Copiilor le plac cadourile 
şi Ie primesc cu bucurie. Ei nu 
încep să examineze darul şi să se 
întrebe din ce fel de magazin a fost 
cumpărat. Ei nu întreabă: ,,L-ai 
găsit la ieftiniri sau ai plătit preţul 
integral?41 Şi ei nu sunt niciodată 
sufocaţi de gândul: „Acum trebuie 
să mă revanşez. Ce-aş putea să-i 
cumpăr ca să nu rămân mai prejos?"

împărăţia cerurilor este a unora 
ca aceştia pentru că ei o primesc ca 
pe un dar, ştiind că Dumnezeu îi 
iubeşte şi le-o dăruieşte fără plată 
şi cu bucurie. După ce cunoşti mai 
bine regulile şi experienţele vieţii 
de adult, vei fi din ce în ce mai 
ispitit să consideri că aşa ceva este 
prea simplist, că trebuie să fie ceva 
ce trebuie să faci ca să fii mântuit. 
Dar să ne amintim că întrebarea 
fariseilor a fost întotdeauna o între
bare greşită. Ei întrebau mereu: 
„Ce trebuie să fac ...?“ Dar Isus a 
venit să răspundă unei alte întrebări, 
întrebarea ftmdamentală a existenţei 
umane: „Cine sunt eu?“ Răspun
sul lui Dumnezeu la această între
bare este că El v-a aşezat în Hristos 
şi astfel v-a declarat fiii şi fiicele 
Sale. Această declaraţie este cuprinsă 
în proclamaţia de la Iordan: „Cu
vintele care au fost adresate lui Isus 
la Iordan - ’ Acesta este Fiul Meu 
prea iubit, în care îmi găsesc toată 
plăcerea’ - îmbrăţişează întreaga 
omenire. Dumnezeu îi vorbea lui 
Isus ca reprezentantului nostru. Cu 
toate păcatele şi slăbiciunile noas
tre, noi nu suntem alungaţi că fiind 
tară valoare. ’El ne-a primit în Cel 
prea iubit’... Glasul care a vorbit 
lui Isus spune fiecărei fiinţe care 
crede: ’Acesta este copilul Meu 
prea iubit, în care îmi găsesc plă- 
cerea’“ (Hristos, Lumina lumii, 
pag. 87.88, ed. 1990).

In acelaşi fel, voi aţi fost 
răstigniţi cu Hristos (Gal.2,20), aţi 
murit cu El (Rom.6,5-8), aţi înviat 
cu El şi acum şedeţi cu El în lo
curile cereşti (Ef.2,5.6). Din 
această poziţie avantajoasă, El vă 
cheamă acum să umblaţi ca nişte 
copii ai luminii (Ef.5,8), să trăiţi 
într-un fel vrednic de Domnul, 
aducând roade în viaţa voastră 
(Col. 1,10), pentru a realiza, în re
alitatea obişnuită a vieţii de fiecare 
zi, tot ceea ce El v-a declarat a fi 
în Hristos.

2. Copiii sunt spontani, 
acţionând de îndată ce au înţeles. 
Impulsurile lor nu sunt sufocate de 
calcule precaute şi de scepticism. 
Ei nu au mecanisme de apărare 
care să-i protejeze de ridicol sau să 
le ascundă ruşinea. (Odată l-am 
întrebat pe un copil: „Câţi ani ai?“ 
El mi-a răspuns într-o clipă. 
Ridicând patru degete, mi-a spus: 
„Am patru"; şi în aceeaşi răsuflare 
m-a întrebat: „Câţi ani ai tu?“ 
Neavând destule degete ca să-i 
arăt vârsta mea, i-am răspuns: 
„Cincizeci". Copilul nu a făcut 
nimic să-şi ascundă mirarea şi con
fuzia la răspunsul meu.)

Ce schimbare ar putea aduce în 
biserică generaţia voastră dacă 
v-aţi putea păstra această transpa
renţă şi vulnerabilitate! Dacă aţi 
putea să ne invitaţi pe toţi, prin 
exemplul vostru, să ne lăsăm măştile 
acasă şi să ne împărtăşim în mod 
deschis unii altora atât bucuriile, 
cât şi frământările. Voi aţi putea să 
fiţi generaţia care să conducă 
biserica la un nou simţământ de 
comuniune. Avem nevoie de voi 
ca să ne ajutaţi să intrăm în 
părtăşie la niveluri pe care biserica 
timpurie le înţelesese. Este aşa de 
uşor pentru noi, adulţii, să ne 
judecăm unii pe alţii, să ne in
vidiem, să ne minţim, să ne vor
bim de rău. Nu vă pierdeţi 
capacitatea de a vă accepta unii pe 
alţii, de a vă mărturisi unii altora 
păcatele, de a vă sluji unii altora, 
de a vă purta poverile unii altora, 
de a vă încuraja unii pe alţii.
Avem nevoie de voi ca să rămâneţi 
dispuşi să răspundeţi spontan, ori
care ar fi adevărul. In multe dintre 
comunităţile noastre avem nevoie 
de mai multă spontaneitate, de mai
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multă laudă şi de exprimarea 
desfătării în Domnul.

3. Copiii nu încetează să pună 
întrebări. Cei mari obosesc ade
sea să răspundă la întrebările copi
ilor: „Tăticule, de ce este cerul 
albastru? Râmele dorm noaptea? 
De ce unghiile de la picioare sunt 
mai tari decât cele de la mâini? 
Când o să ne ducem în parc?“

Generaţia voastră este plină de 
întrebări. întrebări care-i fac pe 
adulţi să se simtă stânjeniţi, spe
riaţi şi câteodată chiar nervoşi pen
tru că se pare că ele ameninţă chiar 
stâlpii credinţei noastre. De obicei, 
voi nu sunteţi mulţumiţi cu răspun
suri simpliste, spuse cu jumătate 
de gură. Voi puneţi la încercare 
gândirea noastră. Voi insistaţi să 
raţionăm împreună cu voi la un 
nivel deloc comod, cu privire la 
nişte subiecte cu care noi am 
prefera să nu avem de a face. Cu 
toate acestea, s-ar putea ca acesta 
să fie cel mai bun dar pe care ti
nereţea voastră îl aduce bisericii. 
Voi puteţi să fiţi generaţia care 
păstrează în această biserică spiri
tul de mişcare, care refuză să se 
aşeze comod, cu o listă de puncte 
de credinţă fundamentale pe care 
să le putem recita cu ochii închişi. 
Studiile au arătat că asemenea 
liste îşi pierd ceva din semnificaţia 
lor pentru generaţiile care ur
mează. Ele sunt mai puţin rele
vante în viaţa voastră, şi în cele 
din urmă vor fi şi mai puţin rele
vante pentru copiii voştri, până 
acolo încât ele îşi vor pierde orice 
prospeţime care vine din Cuvântul 
lui Dumnezeu. Aşa că puneţi mai 
departe întrebări! Dumnezeu poate 
să discute cu mintea care pune 
întrebări.

4. Copiii sunt încrezători şi 
dependenţi. La vârste mici, copiii 
privesc asupra lumii înconjurătoare 
cu mirare şi aşteptare şi trăiesc cu 
o încredere fericită. Copiii a căror 
încredere nu a fost trădată prin 
abandon, abuz sau violenţă faţă de 
ei continuă în bună măsură să aibă 
o încredere solidă în viaţă. Copiii 
nu sunt deranjaţi de faptul că sunt 
dependenţi. Când intervin crize, ei 
nu se prefac că sunt independenţi. 
Ei se îndreaptă spre cei în care au

încredere, cu credinţa simplă că 
vor primi răspuns.

Mulţi dintre noi, adulţii, am 
ajuns osteniţi, bănuitori, sceptici.
Ca şi fariseii, ne-am legat de 
încrederea în noi înşine ca de sin
gurul lucru pe care ne putem bizui 
cu adevărat în această lume. Totuşi, 
ştim că cei aroganţi, mândri şi 
încrezuţi în ei înşişi nu vor intra în 
împărăţia cerurilor. Acesta este 
motivul pentru care istorisirea despre 
Isus şi copilaşi, pretutindeni re
cunoscută ca una dintre cele mai 
preţuite povestiri din Noul Testa
ment, este în acelaşi timp una din
tre cele mai provocatoare şi 
tulburătoare prin implicaţiile ei. Ea 
e o invitaţie adresată copiilor. E în 
acelaşi timp o mustrare a mândriei 
şi a îndreptăţirii de sine.

Este important ca, atunci când 
parcurgeţi această perioadă a vieţii 
voastre, să vă separaţi de noi ca 
părinţi ai voştri şi să deveniţi per
soane distincte. Acest lucru este ab
solut necesar atât pentru sănătatea 
voastră, cât şi pentru a noastră.
Dar încercaţi să nu vă pierdeţi 
niciodată capacitatea de a cere 
ajutor şi a accepta manifestări de 
bunătate atunci când veţi avea 
nevoie. De-a lungul vieţii, veţi 
trece prin perioade când veţi putea 
fi de ajutor altora şi perioade când 
veţi avea nevoie ca cineva să vă 
ajute. Ţineţi minte că nu este nimic 
rău să ai nevoie de sprijinul cuiva - 
acesta este motivul pentru care 
Dumnezeu ne-a făcut familii.
Când învăţăm cum şi când să ne 
bizuim în mod corect pe alţii, 
înţelegem mai uşor şi ce înseamnă 
să ne încredem în Dumnezeu. Voi 
aţi putea să ne ajutaţi pe noi toţi să 
depăşim bizuirea pe noi înşine 
către o credinţă ca de copil, bizuire 
deplină pe harul lui Dumnezeu.

5. Copiilor le place să se 
joace. Pentru cei mari, viaţa este o 
treabă serioasă în care nu este nici 
un timp sau prea puţin timp pentru 
joc. Cei mai mulţi dintre noi am 
crescut cu ideea că jocul este ceva 
fără valoare, ceva ce nu-ţi poţi per
mite. Dar ne place să ne gândim că 
şi Isus era spontan şi preţuia clipe 
lejere când, poate, se bucura de 
apa răcoritoare a unei băi în Iordan

sau lacul Galileii pe lângă care 
străbătea drumuri obositoare.

Mult prea repede, şi viaţa 
voastră va fi supraaglomerată cu 
poverile vieţii de adult. Nu există 
nici o cale să vă imaginaţi de pe 
acum toate cotiturile şi întorsătu
rile şi obstacolele pe care vi le va 
aduce viaţa. Pe unele vi le veţi pro
voca singuri, dar altele vor fi din
tre cele pe care nu le-aţi fi putut 
împiedica în nici un fel. De-a lun
gul tuturor acestora, luaţi-vă timp 
şi pentru rugăciune, şi pentru joc. 
Avem nevoie de voi ca să ne 
ajutaţi să nu luăm viaţa aşa de în 
serios încât să uităm să ne jucăm, 
să ne veselim, să sărbătorim lu
crurile bune, chiar atunci când 
purtăm împreună, umăr la umăr, 
poverile vieţii. Isus Şi-a exprimat 
dorinţa pentru oameni atunci când 
a spus: „Eu am venit ca oile Mele 
să aibă viaţă, şi s-o aibă din 
belşug“ (Ioan 10,10). Aceasta este 
moştenirea Sa pentru copiii Săi - o 
viaţă trăită pe deplin.

C oncluzie

Gândurile cu care am început 
această lectură ne provoacă în 
adevăr la un mod de gândire nou. 
Cu cât ar fi mai bună lumea aceasta 
dacă ne-am apropia de ea cu sim
plitate de copil, cu umilinţa, încrederea 
şi dependenţa copiilor, dacă toţi 
am avea o banană şi o portocală, 
apoi ne-am vârî sub pătură pentru 
somnul de după-amiază? Dacă 
toate guvernele ar avea prevederi 
constituţionale ca întotdeauna să 
pună lucrurile de unde le-au luat şi 
să cureţe ce au murdărit? Ce ar fi 
dacă toţi ne-am aduce aminte, in
diferent cât de bătrâni am fi, ca 
„atunci când ieşim în lume, să ne 
ţinem de mână şi să stăm 
împreună“ ?

într-un fel, nu puteţi să nu 
lăsaţi copilăria în urmă. într-alt fel, 
aveţi privilegiul să luaţi ceva din 
ea cu voi, în viaţa de adult. Nimeni 
să nu vă dispreţuiască copilăria şi 
tinereţea, căci acestea sunt o cheie 
pentru viaţa creştină adevărată. 
„Dacă nu vă veţi întoarce la Dum
nezeu şi nu vă veţi face ca nişte 
copilaşi, cu nici un chip nu veţi in
tra în împărăţia cerurilor14.
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27 ianuarie — Ziua lucrării misionare m edicale

iiSllili Pentru lucrarea IlIHIIi misionară medicală

Lumea în care trăim a fost ase
mănată cu un spital. Şi, într-adevăr, 
la tot pasul întâlneşti oameni bol
navi, oameni cu trupul măcinat de 
suferinţă şi cu sufletul plin de răni 
ascunse, oameni cuprinşi de tot 
felul de patimi, prea apăsaţi ca să 
le mai pese că cel de alături este pe 
cale să piară, prea orbiţi de lacrimi 
pentru a mai vedea calea către 
Marele M edic...

România nu face nici ea ex
cepţie. Deşi ne mândrim că suntem 
o naţiune creştină de la naşterea ei, 
te înfiori când vezi ruina în care au 
ajuns templele Duhului Sfânt: 
peste 10 milioane de fumători, din
tre care majoritatea sunt tineri; mai 
bine de 13 milioane de consuma
tori de alcool, din care peste un 
milion sunt alcoolici; un milion de 
diabetici, peste 5 milioane de 
obezi, mai bine de 7 milioane de 
hipertensivi, tot mai mulţi sufe
rinzi de boli cardiovasculare, can
cer, osteoporoză... şi lista 
continuă cu încă multe, foarte 
multe variante prescurtate ale căii 
spre nefiinţă, pe care apucă atât de 
mulţi. Cât priveşte bolile sau 
suferinţele sufleteşti, varietatea şi 
numărul lor sunt atât de mari, încât 
cu greu ar putea fi prinse în vreo 
statistică.

Toate acestea, în condiţiile în 
care aceste vicii şi boli ar putea fi 
evitate sau înlăturate, în bună 
parte, cu ajutorul unor măsuri sim
ple, aflate la îndemâna oricui (cum 
sunt cele opt principii ale unui mod 
de vieţuire sănătos NewStart).

De ce atunci atâta suferinţă?
Din cel puţin două motive.

Unul este acela că omului păcătos 
îi place ceea ce-i face rău (plăce
rile de o clipă ale păcatului...). îi 
place să piardă nopţi chefuind, îi 
place să-şi umple plămânii de can
cer, dacă astfel se simte matur sau 
mai calm, îi place să-şi înece

a Dr. Gily lonescu
m
arul în alcool, îi place să-şi dis
trugă viaţa de familie de dragul 
unei aşa-zise aventuri, ş.a.m.d.

Dar mai este un motiv, cel 
puţin la fel de important ca primul. 
Se numeşte ignoranţă. Aceasta a 
atins cote alarmante în rândul se
menilor noştri, care pur şi simplu 
nu ştiu în ce constă un mod de 
vieţuire sănătos. Cât priveşte 
urmările nefaste ale stilului de 
viaţă pe care-1 practică, pe acestea 
le descifrează singuri, pe propria 
piele, şi adesea prea târziu pentru a 
mai putea face ceva.

Pentru noi, pe care Dumnezeu 
ne-a binecuvântat cu atâta lumină, 
această stare de lucruri înseamnă 
deopotrivă o mustrare şi o provo
care. O mustrare, pentru că noi am 
ştiut mai mult decât ceilalţi, dar nu 
le-am făcut totdeauna cunoscut unde 
greşesc sau am facut-o cu un spirit 
nepotrivit. Şi o provocare, pentru că 
încă nu e prea târziu să începem de 
acum să facem acest lucru.

Anul 1996 reprezintă o ocazie 
Iară precedent în această privinţă: 
este anul în care va debuta Cam
pania naţională de evanghelizare. 
Credem că această campanie vine 
ca un răspuns la atât de actualele 
cuvinte ale servei Domnului: , ,0  
mare lucrare trebuie făcută. Cum îl 
vom dezvălui pe Hristos lumii? Nu 
cunosc o cale mai bună... decât 
aceea de a ne apuca de lucru, 
îmbinând lucrarea misionară medi
cală cu predicarea. în orice loc 
mergeţi, începeţi să lucraţi. Inte- 
resaţi-vă de cei din jurul vostru, 
care duc lipsă de ajutor şi lumină. 
Fiecare persoană care este capabilă 
să iasă şi să lucreze trebuie să 
aducă la piatra de temelie nu fân, 
lemne sau paie, ci aur, argint şi 
pietre preţioase" (Medical Minis- 
try, pag.319).

Lucrarea misionară medicală, 
deşi e doar braţul întreitei solii 
îngereşti, este de o importanţă vi
tală. Căci fără acest braţ care să 
deschidă uşa inimii omului cufun
dat în păcat, „trupul" soliei nu va 
ajunge niciodată acolo pentru a 
naşte dorinţa de schimbare. Cam
pania naţională de evanghelizare 
este unică şi realistă în primul rând 
prin faptul că recunoaşte această 
realitate. Ea prevede pregătirea şi 
apoi desfăşurarea unei întregi serii 
de acţiuni de preevanghelizare, cu 
caracter sanitar şi social. Unele 
dintre acestea cer din partea 
noastră doar o dispoziţie de a ne 
implica şi de a dărui ceea ce deja 
avem şi chiar ne prisoseşte uneori. 
Altele necesită însă şi o instruire 
specială - cum ar fi seminariile de 
abandonare a fumatului, antistres, 
NewStart, de gătit, etc. O bună 
parte din acestea sunt deja dis
ponibile şi, cu ajutorul Domnului, 
vom încerca, în lunile ce urmează, 
ca fiecare cadru sanitar adventist, 
precum şi orice altă persoană care 
are pe suflet această lucrare, să 
beneficieze de instruirea necesară 
prezentării (sau sprijinirii 
prezentării) acestor seminarii.

O problemă sensibilă rămâne 
încă strângerea fondurilor necesare 
multiplicării acestor materiale în 
număr suficient pentru a satisface 
cerinţele. Colecta din 27 ianuarie 
1996 reprezintă o primă şi impor
tantă ocazie în care putem să 
aducem „aurul, argintul şi pietrele 
noastre preţioase" la temelia 
acestei acţiuni, însufleţiţi de Duhul 
lui Dumnezeu care nu ne lasă să 
trecem nepăsători pe lângă fratele 
nostru căzut între „tâlhari".

Dr. Gily lonescu este director pentru
sănătate în Uniunea română
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1995
1996

La încheierea anului 1995, preşedinţii celor şase conferinţe au fost invitaţi să răspundă, 
pentru cititorii noştri, câtorva întrebări, schiţând un portret al anului încheiat.

1. Care au fost evenim entele anului în conferinţa dv.?

2. Care este proiectul la care ţineţi cel mai m ult pentru anul 1996?

I în anul 1995, 
marea familie 
a conferinţei a fost 

antrenată în mai 
multe evenimente 
deosebite. Progra
mul de evangheli

zare a făcut să crească numărul celor 
care au trăit şi au lucrat pentru Hristos.

Construcţiile noilor locaşuri de 
închinare au oferit frăţietăţii noastre 
multe experienţe. Cu ocazia inaugu
rărilor, am trăit adevărate sărbători 
spirituale. Măderat, Reşiţa, Şimand, 
Co văsânţ, Arad, sunt doar câteva nume 
dintre cele care au prilejuit bucurie.

Ceata slujitorilor Evangheliei a 
fost întărită prin hirotonirea fraţilor 
Gabriel Dragoş şi QctavianJPoenaru.

° y Este greu să mă pot opri la un 
singur proiect. Fiecare depar

tament are cel puţin unul foarte im 
portant. Mă gândesc la deschiderea 
spre exterior, dar mă preocupă şi relaţia 
din interiorul familiei conferinţei.

îmi dau seama cât de importantă 
este lucrarea de instruire şi educare a 
copiilor şi tineretului, pentru ca ei să 
ajungă mari înaintea Domnului. Anul 
1996 conţine un proiect important pen
tru exploratori. Ne preocupă crearea 
unor condiţii favorabile pentru or
ganizarea şi instruirea exploratorilor în 
toată conferinţa noastră.

A dam  Engelhardt, 

preşedintele Conferinţei Banat

I în  anul 1995, 
am  avut trei 
hirotoniri de pas

tori (Ioan Câmpian, 
Gavril Bardan şi 
Eugen Baciu) şi 
13 inaugurări de 

case de rugăciuni: Bodeşti de Jos, 
Cuiejdeni, Solea şi Ştefan cel Mare 
(Neamţ), Darabani-Corneşti, Ibăneşti 
şi Lişm ăniţa (Botoşani), Comăneşti, 
Şupan şi Scăriga (Bacău), Dorneşti şi 
Sălăgeni (Suceava) şi Iaşi-M a- 
ranatha. O deschidere m isionară 
deosebită s-a văzut în răspunsul dat 
de credincioşii noştri la solicitarea ĉie 
a  contribui sistematic, la nivel local, 
pentru constituirea unui fond de re
surse umane şi m ateriale, în vederea 
pătrunderii în zone albe. Proiectul este 
în desfăşurare, însă dispunem  deja de ' 
un fond considerabil la nivelul 
fiecărui district, care este în curs de 
repartizare pe lucrători şi zone albe. 
Un program important a fost campania 
misionară din decembrie 1995, susţinută 
de şase evanghelişti din SUA, coor
donată de fratele Jim Zachary, căruia îi 
mulţumim şi pe această cale.Cele şase 
centre implicate (Galaţi, Focşani, 
Ciorăşti-Vrancea, Bârlad, Botoşani şi 
Suceava) au fost binecuvântate atât cu 
o nouă experienţă misionară, cât şi 
cu bucuria câştigării de suflete.

Teodor H uţanu, 

preşedintele Conferinţei Moldova

I Anul 1995 a 
fost un an 

bogat în eveni
mente. Sesiunea 
de la U trecht a 
avut un efect 

binecuvântat şi pentru conferinţa 
noastră. Participarea pastorilor şi a 
unui num ăr m asiv de membri ne-a 
pus dintr-o dată în  legătură cu viaţa 
bisericii de pretutindeni şi, pe par
cursul celor zece zile, ne-a întărit şi 
mai mult convingerea că Dumnezeu 
este la cârm a acestui popor minunat.

în  luna august, aceeaşi atmosferă 
de aşteptare şi de surprize am retrăit-o 
la noi acasă, cu ocazia alegerilor la 
nivelul conferinţei noastre. Ele au 
surprins, ba chiar au şocat pe mulţi. 
C ineva spunea: „A şa ceva nu s-a 
mai întâm plat de mult, ca în toate 
funcţiile de conducere să se producă 
sch im bări". Acest aspect va presu
pune o perioadă mai lungă pentru aco
modare şi câştigarea experienţei.

N u pot să nu amintesc aici poate 
cel mai frumos eveniment al anului, 
angajarea a doisprezece absolvenţi ai 
Institutului Teologic. Nu ştiu de cât 
timp o conferinţă a mai avut un ase
m enea moment.. Sperăm ca prezenţa 
acestui grup proaspăt intrat în rândul 
angajaţilor să aducă un suflu nou 
com unităţilor noastre.

Teofil Petre, 

preşedintele Conferinţei Muntenia
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Perspective
3. Aveţi o experienţă deosebită pe care doriţi să o recomandaţi şi 

conferinţelor surori?

4. Puteţi evidenţia o zonă sau un dom eniu în care aţi avut succese 
deosebite?

1 Pentru noi, 
fiecare eveni

m ent are ceva 
deosebit. Fiecare 
veste bună, fie- 

, care vizită a
fraţilor la sediul conferinţei sau în 
districte, înseam nă ceva deosebit. 
Dacă ne referim  la realizarea proiec
telor şi a strategiei conferinţei, 
aducem laudă D omnului pentru cele 
peste o mie de persoane care au in
trat în apa botezului. D acă ar fi să 
nominalizăm, ar trebui să-i am intim  
pe toţi pastorii şi lucrătorii care au 
avut pe inim ă lucrarea Domnului.

Ne bucurăm că, în ciuda resur
selor financiare umiie,. venite din 
credincioşia şi spiritul de jertfă 
frăţesc, am făcut progrese importante 
în domeniul construcţiilor. Ne-am 
bucurat de inaugurarea caselor de 
rugăciune Peretu III, Bumbeşti Jiu, 
Drăgăneşti Olt, Filiaşi, Vaideeni II, 
precum şi de m ulte alte case de 
rugăciune, nou construite, în care 
deja funcţionează com unităţi şi care 
sunt în prag de inaugurare.

Lucrarea în teritorii noi, cum ar fi 
Măldăeni, Strehaia, Costeşti, Ţicleni, 
M ătăsari şi m ulte alte localităţi, ne-a 
um plut inimile de bucurie pentru 
Domnul nostru. D atorită înfiinţării

Virgil Peicu, 

preşedintele Conferinţei Oltenia

1 Pregătirea şi 
participarea 

pastorilor la sesi
unea Conferinţei 
Generale de la 
U trecht a fost un 

m om ent care a început seria celor
lalte experienţe. Adunarea electivă a 
conferinţei ne-a provocat la plănuirea 
unor ţinte şi activităţi noi.

Fiecare inaugurare din cele cinci 
pe care le-am avut (Şoimuş, Fântâniţa, 
Suatu, Rozavlea şi Ruştior) a  încunu
nat experienţele purtării de grijă d i
vine nemeritate.

Puterea lui Dumnezeu, care a 
însoţit pe m esagerii Evangheliei, s-a 
concretizat în grupe noi de credin
cioşi în localităţi fără prezenţă ad
ventistă, dintre care aş aminti: Negreşti 
Oaş, Năsăud sau B aia Sprie.

Rodul străduinţelor pentru câşti
garea de suflete în cele 44 de cam 
panii de evanghelizare se concretizează 
într-un botez pentru fiecare zi a anului.

2
 Ceea ce ne preocupă acum este 
începutul lucrărilor de con
strucţie la casa de rugăciune de la 

Cluj-Napoca. Aici, unde de 7 luni 
avem, după multe piedici, o autorizaţie 
de construcţie, nu reuşim  să strângem 
fondurile necesare pentru a începe 
această lucrare. Este de prisos să

Io sif Suciu, 

preşedintele Conferinţei 

Transilvania de nord

1V iaţa con
ferinţei noas

tre a fost m arcată 
în  1995 de cam
panii evanghelis- 
tice publice cu 

misionari din străinătate cu rezultate 
satisfăcătoare, ca de exem plu la M e
diaş şi Câmpeniţa, de sesiunea de la 
Utrecht, de hirotonirea unui pastor în 
persoana fr. Otto Viorel Stănoiu, de 
inaugurarea a trei case noi de rugă
ciune: Codlea, Fărăgău şi Hodac.

O deschidere deosebită am 
obţinut în  lucrarea de colportaj, 
form ând o echipă cu rezultate bune 
în răspândirea literaturii bisericii 
noastre. Progrese im portante s-au 
obţinut în integrarea tinerilor absol
venţi ai Institutului Teologic în ac
tivitatea pastorală.

2  Proiectul la  care ţinem  cel mai 
m ult în  1996 este ţinta noastră 
de a ridica gradul de spiritu. iitate al 

bisericilor locale şi de responsabili
tate evanghelistică ,a fiecărui membru.

3
0  experienţă deosebită a con
ferinţei noastre este deschiderea 
spre câmpul mondial.

V izitele unor grupuri din alte ţări 

au adus o nouă viziune a lucrării 
mondiale şi a eficacităţii ei.

V ictor Zgunea, 

preşedintele Conferinţei 

Transilvania de sud
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3
 încă trăim ex
perienţa de la 
Arad. Când s-a ac

ceptat propunerea 
ca Adunarea ge
nerală a uniunii să 

se desfăşoare la Arad, mai rămăsese 
puţin timp, aproape trei luni. Doar 
sala era aproape tencuită, în rest, to
tul era în roşu. A  urm at o mobilizare 
generală a tuturor com unităţilor. M e
seriaşii cei mai pricepuţi au făcut un 
mare efort, deplasându-se la Arad. în 
prima zi au fost 29 de meseriaşi. în 
perioada care a urm at erau 100-110 
de persoane care lucrau cu m ultă 
dăruire. Surorile găteau trei m ese pe 
zi pentru peste 100 de persoane.
Toate alimentele necesare pentru şan
tierul din Arad, precum  şi hrana ne
cesară pentru cei aproximativ 600 de 
delegaţi şi invitaţi la alegerile de la 
uniune au fost daruri din partea 
com unităţilor conferinţei.

Această experienţă ne-a ajutat să 
reedităm vrem urile apostolice. S-a 
realizat un climat fierbinte la Arad, 
unde, începând cu 20 ianuarie 1996, 
se desfăşoară evanghelizarea susţinută 
de fratele Brad Thorp şi un institut de 
evanghelizare la care participă şi pas
tori din conferinţele surori.

Acesta este cel mai im portant pro
gram misionar, la care ţinem foarte 
mult. Unitatea la lucru şi în spirit la 
Arad a atras atenţia nu numai vecinilor 
din cartier, ci întregului oraş. Pentru 
localnici, această experienţă a fost o 
bună pregătire pentru evanghelizare.

4 în  conferinţa noastră avem o 
preocupare crescută pentru zona 

urbană fără prezenţă adventistă. 
Oraviţa, Beiuş, Jimbolia, Brad, pre
cum şi oraşele mari prezintă motive 
de bucurie pentru succesul cauzei lui 
Dumnezeu.

Dar şi mediul rural aduce sur
prize plăcute. Comunitatea Ciopela 
din judeţul Hunedoara, deşi înfiinţată 
cu mulţi ani înainte, îşi pierduse 
membrii (unii s-au mutat, alţii au de
cedat, aşa că nu mai răm ăsese nici 
unul). Clădirea s-a deteriorat. Fraţii 
care locuiau la 100 de km s-au 
hotărât să restaureze clădirea şi să o 
pregătească pentru evanghelizare. 
Evanghelizarea a avut loc şi în urma 
ei s-au botezat 19 persoane.

M ulţumim lui Dumnezeu pentru 
tot ce a făcut şi va face pentru noi.

2
 Pentru 1996 
dorim  să 
ţinem pasul cu 

„evanghelizarea 
to ta lă" . Preocu
parea centrală este 

de a reuşi să prom ovăm  o pregătire 
spirituală corespunzătoare, con
com itent cu instruirea teoretică şi 
practică. Ideea de m obilizare a tu
turor forţelor disponibile, de la corpul 
pastoral la grupele de juniori, oferă 
cadrul adevărat pentru întâlnirea tuturor 
departamentelor într-o acţiune unită, 
cu făgăduinţa unui seceriş bogat.

3
 Două experienţe deosebite pen
tru conferinţa noastră au fost 
Concursul pentru memorarea Bibliei 

şi Festivalul de Muzică şi Poezie.
Sunt două acţiuni deja intrate în pro
gramul nostru, care antrenează par
ticipanţi din toată ţara, dovedindu-se 
binevenite pentru reîmprospătarea 
valorilor şi standardelor adventismu- 
lui.

4 Deşi programul de construcţii al 
Conferinţei răm âne încă foarte 

solicitant (peste 40 de proiecte 
aşteaptă concretizare în 1996), pro
gresul pentru care îi m ulţum im cel 
mai mult lui Dumnezeu este cel 
înregistrat în sporirea numărului de 
membri şi de com unităţi noi. Acest 
fapt nu are doar un aspect cantitativ, 
ci şi unul calitativ: tot mai mulţi cre
dincioşi sunt gata pentru încheierea 
lucrării. Notăm aici zona comunităţilor 
Darabani - Bajura (Botoşani), unde se 
lucrează cu spor la înfiinţarea de 
grupe de credincioşi în noi localităţi 
şi la dotarea acestora cu un loc pro
priu de adunare, resursele umane şi 
materiale fiind preponderent locale.

Avem deja aici opt noi case 
amenajate, unele fiind deja organi
zate ca şi comunităţi (Baranca, 
Nichiteni, Cotu-M iculinţi, Miorcani, 
Suharău, Mlenăuţi, Cuza-Vodă şi 
Rediu). O situaţie asem ănătoare este 
şi în perimetrul misionar al comu
nităţii Războieni, judeţul Iaşi. M em 
brii sunt repartizaţi pe sectoare de 
lucru, se străbat distanţe considerabile 
pe drumuri foarte grele, se achiziţi
onează sau se construiesc case de 
rugăciuni, astfel că harta centrelor 
m isionare se îm bogăţeşte cu 
Scânteia, Slobozia, C ioca Boca, Mi- 
roneasa, Plopoasa, Dagâţa, Dumeşti, 
Horleşti şi Glodenii - Gândului.

Aş aminti şi 
creşterea număru
lui pastorilor hiro
toniţi, prin întărirea 
fratelui George Uba 
ca pastor.

M i-ar fi greu să nu amintesc la 
evenimente deosebite şi inaugurarea 
a 12 case de rugăciune, care înseamnă 
pentru noi, în primul rând, o uşurare 
a cheltuielilor de construcţii, ce sunt 
încă destul de împovărătoare.

2  Pentru anul 1996 sunt atâtea lu
cruri de făcut, încât, nu de puţine 
ori, suntem aproape în pragul deznă

dejdii. Ne preocupă în prim ul rând o 
îmbunătăţire a slujirii pastorale. Ne 
dăm seam a că starea spirituală îngri
jorătoare a com unităţilor depinde şi 
de calitatea slujirii noastre. în  acest 
sens, avem în vedere pregătirea comu
nităţilor pentru Campania naţională de 
evanghelizare 1996-1997.

Dar pentru 1996, acţiunea care 
m-a cucerit de-a dreptul este cea privind 
organizarea tineretului la toate nivelu
rile. Apreciem ca fiind foarte însem 
nat faptul că putem  coordona energi
ile şi elanul tineresc prin programe 
bine puse la punct şi urmărite cu 
grijă în aplicarea lor. Constatăm că 
această lucrare este foarte necesară şi 
urgentă şi suntem hotărâţi să o spri
jin im  cu toate eforturile.

3
 Având în vedere că sunt doar de 
câteva luni în această funcţie de 
răspundere, nu aş putea vorbi de vreo 

acţiune deosebită care să poată fi reco
mandată celorlalte conferinţe. Mai de
grabă sunt atent la ceea ce fac ele şi 
primesc din experienţa lor.

4 Deşi acţiunile întreprinse până 
acum au început mai timid şi 
poate cu o oarecare neîncredere, totuşi 

una dintre ele merită să fie menţionată, 
într-un timp record, lucrarea la nivelul 
exploratorilor „s-a  pus pe roate" şi 
rezultatele sunt peste aşteptările noas
tre. Avem  m are încredere în buna 
funcţionare a acestui departament.

în  com unităţile unde deja funcţi
onează grupele de exploratori, se 
simte o schimbare în bine, remarcată 
în primul rând de părinţi.

Sperăm ca această categorie de 
vârstă, care acum va fi câştigată prin 
programele speciale ale explorato
rilor, să fie generaţia de tineri care să 
ducă greul în încheierea lucrării şi 
care va pune biserica în poziţia de 
biruitoare.
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de com unităţi, în 
câm purile noi s-a 

creat necesitatea 
reorganizării con
ferinţei, şi astfel 

au luat fiinţă alte 
12 districte. A ceasta a necesitat anga
jarea pe o perioadă limitată a unui 
număr de zece evanghelişti.

In cadrul corpului pastoral, ne-a 
bucurat evenimentul hirotonirii ca 
pastor a fratelui Ionel Unteşu, actual
mente pastor în districtul Piteşti 1.

Evenimentele plăcute care ne-au 
bucurat sunt doar o deschidere pen
tru aştep tările  noastre  speciale  
p riv ind  anul 1996.

Pentru 1996 avem mai multe 
proiecte, dar cel care ne solicită 

toată atenţia este legat de ofensiva 
misionară în cele 135 de localităţi 
noi care vor fi abordate de efectivul 
misionar al conferinţei. Dintre 
oraşele cu poziţie strategică pentru

Cred că „secretul 

tehnic“ al conferinţei 

noastre este buna 

părtăşie dintre pastori, 

conferinţă, evanghelişti 

şi echipele de colportori.

lucrarea noastră amintim: Baia de 
Aramă, Turceni şi Vânju Mare. Cu 
nimic mai prejos nu putem lăsa ac
tivitatea de consolidare a noilor 
grupe înfiinţate anul trecut, precum 
şi lărgirea ho tarelor m oştenirii 
Domnului în localităţi cu tradiţie ad
ventistă.

3 Cred că „secretul tehnic“ al 
conferinţei noastre este buna 
părtăşie dintre pastori, conferinţă, 

evanghelişti şi echipele de colpor
tori.

4 Progresul notabil pe care l-aş 
aminti ca o laudă la adresa 

Domnului, l-am descoperit într-o tot 
mai serioasă im plicare în miezul 
misiunii din partea pastorilor şi a 
evangheliştilor laici. D acă trebuie să 
menţionez un grup, am plăcerea s-o 
fac în dreptul grupului de colportori, 
pe care-i doresc m ulţi şi binecu
vântaţi.

prezint nevoia vi
tală a acestei clădiri 
într-un oraş atât 
de mare, cu două 

comunităţi mari şi 
sediul conferinţei, 

toate într-o clădire improprie, veche 
de prin anii 1920. Nu dorim un palat, 

ci o casă de rugăciune cu spaţiile 
neapărat necesare. Iar acum, cu apro
barea în mână, este aproape im posi
bil să adunăm fondurile necesare 

pentru construcţie. Nu este vorba în 
vreun fel de lipsa de credincioşie sau 
dărnicie a m em brilor, ci dimpotrivă. 

Totuşi, singura speranţă este inter
venţia lui Dumnezeu.

3 Experienţe? Tot ce facem, fie
care zi, fiecare pas, este o expe

rienţă cu Domnul. Poate un început 
de experienţă este comunitatea 
Câmpeni (Alba), pentru care finalul 
lui 1995 a fost dramatic. Aici s-au 
făcut sacrificii mari, neobişnuite, 
pentru a avea un centru pentru noile 
acţiuni şi planuri de evanghelizare în 
Munţii Apuseni.

Dar casa de rugăciune, îm preună 
cu locuinţa, a fost inundată, şi fratele 
care constituia speranţa noastră a tre
buit să fie evacuat. Are Dumnezeu 
un plan deosebit pentru acea zonă... ? 
S-a semănat mult. Aşteptând roadele, 
continuăm cu şi m ai mult sacrificiu 
ceea ce s-a început.

4 Dacă ar fi să menţionez vreo 
zonă precisă, aş aminti M ara
mureşul şi Clujul, netrecând cu vederea 

însă nici celelalte regiuni.
Cred că trebuie să subliniez reori- 

entarea administrativă, atât privitor 
la configuraţia districtelor cât şi ca 
formă de legătură dintre acestea, pas
tori şi conferinţă. Suntem în căutarea 
metodelor celor mai eficiente în acest 
sens şi observăm deja un progres.

Consider că încărcătura reorgani- 
zatorică a bisericii, la toate nivelurile, 
din anul trecut, este temelia unei re
lansări a form elor ei de lucru şi exis
tenţă spre o îndeplinire la timp 
potrivit a ceea ce i s-a încredinţat. 
Din acest angrenaj minunat facem 
parte şi noi, şi fiecare suflet doritor 
de Hristos şi m ântuire al bisericii.
M ă bucur pentru acest privilegiu şi 
m ă rog ca, prin unirea eforturilor 
membrilor bisericii din conferinţa 
noastră, să putem atinge înălţimea 
cunoaşterii lui Hristos.

După ce, în 
martie 1994,46 de 
tineri de peste ocean 
au câştigat bătălia 
în Acăţari, iată că 
anul acesta, 1995, 
americanii au pă

truns în noi teritorii. în  perioada 8-20 
martie, sub numele de „Iubire frăţească'1, 
ei au pornit într-o acţiune comună 
atacând trei fronturi de lucru. Uneltele 
lor de atac sunt: târnăcopul, cazmaua, 
lopata şi mistria. Rezultatul manevrelor 
comune în construcţie: casa de rugăciu
ne din Cristeşti ridicată până la centura, 
ziduri înălţate până la jumătate în Aluniş, 
cum şi săparea fundaţiei şi turnarea de 
beton la capela din Braşov.

Studenţii de la Shenandoah Ad
ventist Academy, băieţi şi fete, pro
fesorii, pastorii şi alte persoane, în 
număr de 55, au lucrat cu abnegaţie 
şi jertfire de sine îm preună cu frăţie
tatea din Cristeşti şi Aluniş la con
struirea lăcaşurilor de cult. Echipa a 
fost condusă de pastorii din Virginia, 
Kovacs Zoltan şi Buzz Meinhardt.

Studenţii, profesorii şi pastorii 
din Southwestern Adventist College 
au pornit cu m ultă jertfire de sine la 
construirea casei de rugăciune de pe 
strada Morii din Braşov. Echipa de lu
cru, formată din 68 de persoane, a fost 
condusă de profesorul dr.Charles M. 
Underhill şi pastorul W illiam Kilgore.

D upă retragerea forţelor ameri
cane, localnicii cu m ultă însufleţire 
au continuat lucrările în Aluniş şi 
Cristeşti. La Braşov, în perioada 6- 
16 aprilie o nouă echipă a fost prezentă 
pe schelele de construcţie rămase 
libere: elevii Academiei Takoma 
Park, sub îndrum area prof. Don Tr-ip, 
apoi în perioada 26 iu lie-13 august 
grupul din Conferinţa Potomac, con
stituit din 46 persoane, a lucrat la 
ridicarea pentru prim a dată a unei 
case de rugăciune adventiste în 
Ceuaşu de Câmpie. Grupul a fost 
condus de Sally Jo Hand.

Sfârşitul lunii decem brie ne-a 
hărăzuit o experienţă inedită: vizita 
corului de la Saniku Gakuin College 
din Japonia. „E ste plăcut să ştii" - 
spune adventistul dip Transilvania 
de Sud - „că la vest şi la est, la nord 
şi la sud, avem fraţi în Domnul."

4 Cel mai notabil progres în 1995 
l-a m anifestat grupul m isiona
rilor voluntari în câm purile Sovata, 

Cristurul Secuiesc şi întorsura 
Buzăului. Activitatea lor s-a concreti
zat prin rezultate rem arcabile în 
pătrunderea în teritorii noi.
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1 O februarie

Carul de reportaj dăruit din Elveţia de dl. A. Gysin

De aici emite Vocea Speranţei Timişoara

Studioul Vocea Speranţei Timişoara, în plină activitate

Motto: „Dumnezeul Speranţei 
să vă umple de toată bucuria şi 
pacea pe care o dă credinţa... “

„Radio Vocea Speranţei este prezenţa lui Dum
nezeu în casa mea“ - acesta este unul dintre cele mai 
importante şi mai des întâlnite mesaje ale ascultăto
rilor noştri la cumpăna dintre anii 1995 şi 1996. „Vă 
mulţumim că ne-aţi ajutat să descoperim şi să studiem 
Biblia,,; „Vă iubim şi să ştiţi că ne facem programul 
zilei în funcţie de orele de emisie ale Vocii Speranţei 
,, V-am sunat să vă spunem că suntem trei persoane 
care ne-am întâlnit să ascultăm radioul şi să studiem 
cartea Apocalipsei. Tot blocul vă iubeşte.41 „Sper că 
anul acesta mă voi putea boteza şi că familia mă va 
înţelege." „Ascult emisiunile şi îmi place să merg şi 
la adunarea dumneavoastră" - ne spune, de asemenea, 
un copil de 11 ani care nu se sfieşte să meargă singur 
la „adunare".

Asemenea cuvinte ne sunt familiare. In 1995, la 
Radio Vocea Speranţei au sosit peste 2500 de scrisori, 
iar numărul telefoanelor primite depăşeşte ordinul 
zecilor de mii. Sunt zile în care, doar în timpul celor 
două ore de emisie din Bucureşti, ne contactează în 
jur de 70 de ascultători. Pentru majoritatea dintre ei, a 
reuşi să discute cu noi reprezintă un adevărat test al 
răbdării, deoarece aproape tot timpul linia noastră tele
fonică este ocupată.

Toate acestea, alături de zecile de vieţi schimbate 
despre care am aflat până acum, nu sunt meritul nos
tru. Toţi cei care lucrăm la Radio Vocea Speranţei ne 
considerăm a fi doar umile instrumente în mâna Celui 
Atotputernic.

R epere

Anul care a trecut a mai însemnat pentru noi 
deschiderea postului local de radio din Timişoara şi re
deschiderea celor din Constanţa şi Braşov.

Am organizat, de asemenea, împreună cu Adventist 
World Radio un curs de jurnalism pentru colaboratorii 
noştri din întreaga ţară.
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Ziua lucrării prin radio

Pentru prima dată, în Bucureşti, au fost realizate 
emisiuni interactive în care am putut dialoga cu as
cultătorii şi răspunde întrebărilor lor. Au fost transmise, 
tot în premieră, reportaje şi interviuri în direct, unele 
de la o distanţă mai mare de 100 de km de capitală.

V-am oferit, în spaţiul restrâns pe care-1 avem la 
dispoziţie, câteva din declaraţiile unor personalităţi 
despre Radio Vocea Speranţei. Trebuie menţionat însă 
că lista lor este cu mult mai mare şi conţine nume cel 
puţin la fel de sonore: Ilie Fonta (ministrul cultelor), 
Tănase Tăvală, senator, preşedintele Comisiei parlamen
tare pentru drepturile omului, Alexandru Paleologu,
Viorel Cataramă, Ion Caramitru, Marius Guran (consilier 
prezidenţial), Emil Constantinescu, precum şi lideri ai 
bisericii ortodoxe române şi ai celorlalte culte.

Fratele Lucian Oniţă - de la postul de radio din 
Timişoara - ne spune: „A început deja să crească 
numărul scrisorilor venite pe adresa noastră şi zilnic 
primim foarte multe telefoane. Oamenii sunt interesaţi 
de ceea ce spunem şi le putem oferi. în oraş, toată 
lumea ştie cine este Vocea Speranţei“ .

Dinspre Constanţa continuă să vină semne îmbu
curătoare, fraţii de acolo plănuind să organizeze 
întâlniri între redactorii noştri şi liGeeni.

La Braşov, reluarea transmiterii programelor noas
tre a determinat o adevărată avalanşă de telefoane şi 
scrisori de simpatie. O ascultătoare nevăzătoare 
spunea în cadrul unei emisiuni „în direct": „Sunteţi 
singura mea rază de lumină, singura mea speranţă11.

Şi rezultatele emisiei pe unde scurte sunt încuraja
toare pentru noi: dintr-o singură localitate rurală am 
primit cincisprezece scrisori într-o singură săptămână.

1996

Pentru acest an încercăm să ne concentrăm atenţia 
şi asupra posibilităţii ca ascultătorii şi fraţii noştri să 
poată cumpăra casete cu emisiunile, predicile şi muzica 
pe care le realizăm. Un mic industriaş din Elveţia, A. 
Gysin, catolic devotat, retrăgându-se din afaceri, a 
plasat o parte din rezervele sale într-un car de reportaj 
pe care ni l-a donat. Cu ajutorul acestuia, sperăm să 
putem înregistra fiecare cor, formaţie instrumentală 
sau vocală şi solist valoros. Dorim să putem continua 
iniţiativa Taberei naţionale de jurnalism creştin, vrem 
în plus să oferim sutelor de ascultători interesaţi 
ocazia de a participa la conferinţe şi seminarii publice.

In ultimul timp circulă zvonuri din ce în ce mai in
sistente că licenţele de emisie acordate pentru Radio 
Vocea Speranţei vor fi retrase şi vom avea posibili
tatea să emitem doar pe o singură frecvenţă ce va fi 
acordată tuturor confesiunilor, fiecareia revenindu-i 
un timp de emisie proporţional cu numărul de credin
cioşi. Dorim să liniştim frăţietatea, dar să spunem că 
pentru continuarea activităţii noastre impresionante 
prin eficienţa şi efectele sale, avem nevoie de rugă
ciunile dvs. şi de sprijinul pe care încă îl mai puteţi 
acorda Vocii Speranţei.

Colectivul postului de Radio Vocea Speranţei

Prof. dr. Răzvan Theodorescu, membru al Consiliului 
Naţional al Audiovizualului, rectorul Academiei pentru 
Studiul Religiilor lumii/ Radio Vocea Speranţei nu mai 
reprezintă doar o speranţă, ci o certitudine. M-am numărat 
printre cei ce au sprijinit ideea înfiinţării unui post de radio 
creştin Mă bucur că reprezentaţi un post de radio dinamic şi 
mode ni, şi nu unul îngheţat în tradiţii de mii de ani

Sy •w ■

Ion Raţiu, deputat în  Parlament, de confesiune greco-ca- 
tolică/ Sunt convins că faceţi lucrarea lui Dumnezeu. Eu văd 
misiunea dvs. ca fiind una evanghelizatoare.

Adrian Moruzzi, primarul Braşovului /  Intr-adevăr, sunt 
ocupat. Insă încerc să îmi fac timp pentru a asculta Radio 
Vocea Speranţei. îmi aduc aminte de o emisiune pe care aţi 
realizat-o cu ocazia sărbătorii Poştelor. Ori de căte ori am 
probleme, mă gândesc la ce aţi spus în acea emisiune.
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Sfârşit de cale
Pastorul Arpad 

Szentagotay s-a născut 
la Tg.Mureş, la data de
11 iunie 1913. în timp 
ce studia teologia şi 
filosofia la şcoli francis
cane, a făcut o vizită la 
Institutul Biblic de la 
Stupini-Braşov unde a 
fost invitat să-şi con
tinue studiile. în timpul 
cursurilor Seminarului, a 
primit credinţa adven

tistă şi a fost botezat în 1935. A mai studiat dreptul la 
Budapesta şi istoria la Cluj-Napoca, dobândind o cul
tură cu adevărat de invidiat.

In 1946 s-a căsătorit cu Laszlo Ileana, având trei 
copii - Csaba, Lorant şi Eniko.

In cei 43 de ani de slujire a bisericii (1937-1980), 
a lucrat pentru un timp în cadrul editurii, ca traducător, 
dar cea mai mare parte a vieţii a fost contabil-şef al 
conferinţei. A fost un om de o mare corectitudine şi 
hărnicie, dar mai ales deosebit de blând şi răbdător.

După pensionare şi până cu puţin înaintea morţii, 
survenită după un cancer care s-a extins rapid, a con
tinuat să viziteze comunităţile.

Şi-a încheiat lupta - plin de curaj şi încredere în 
! Mântuitorul - la 4 decembrie 1995, la Cluj-Napoca.

Susana Uilaki
Născută la 5 noiembrie 1912 şi 

căsătorită în anul 1929, a cunoscut 
credinţa adventă împreună cu soţul 
în anul 1934, fiind primii ad
ventişti din Fântâniţa (Bistriţa- 
Năsăud). Din acelaşi an a fost 
deschisă şi casa de rugăciune din 
localitate. Din cei şapte copii ai fa
miliei, cinci sunt membri ai 
bisericii. Şi-a încheiat lupta vieţii 
şi a credinţei la 25 mai 1995.

Filofteia Firicâ
Născută la 4 octombrie 1908 la 

Moţăieni (Dâmboviţa), a primit 
solia adventă la vârsta de 19 ani, fiind 
botezată în comunitatea Buciumeni 
(Dâmboviţa). In familia formată în 
1934, la Bucureşti, cu Ilie Firică, 
se nasc trei copii şi urmează mutări 
succesive la Caracal, Craiova si 
Ocnele Mari (Vâlcea). Aici îşi 
încheie viaţa la 29 august 1995, 
după 87 de ani de trăire creştină 
exemplară.

Pastorul Andrei 
Thomas s-a născut la 
27 februarie 1911 din 
părinţi adventişti, 
pionieri ai bisericii ad
ventiste din România. 
La numai 13 ani a in
trat ca ucenic la 
tipografia Cuvântul 
Evangheliei, unde a lu
crat cu pricepere şi zel 
până la confiscarea 
tipografiei. La vârsta 

de 17 ani a primit botezul.
La 27 octombrie 1935 s-a căsătorit cu Elena 

Enescu, având o fiică, Lucia, care a studiat la Semi
narul Teologic.

Din 1954 a lucrat la Conferinţa Moldova, mai 
întâi la departam entul m uzică şi pastoraţie, apoi 
la casierie şi în funcţia de consilier, până la pen
sionare.

în tot timpul slujirii sale s-a remarcat ca un slujitor 
modest şi gata de sacrificiu, ordonat si conştiincios, 
punând în slujba bisericii darul muzical şi poetic pe 
care-1 avea. A format coruri şi a instruit mulţi dirijori, 
lăsând o influenţă durabilă în viaţa bisericii din Mol
dova.

A încetat din viaţă la 27 iulie 1995, la Bacău.

Afirmaţi (Sectorul Agricol Ilfov) şi 
a primit botezul în anul 1949, iar 
sora Elena Stancu, soţia sa, a văzut 
lumina zilei în Bucureşti, la 10 
ianuarie 1929, fiind botezată de 
asemenea în anul 1949. Ambii au 
fost activi în cadrul bisericii ca dia
coni şi s-au remarcat prin iniţiative 
curajoase în domeniul misionar. Am
bii au pierit în mod tragic în propria 
locuinţă, în ziua de 3 decembrie 
1995. Cauzele nu au fost pe deplin 
elucidate, dar se pare că a fost o in
toxicaţie cu oxid de carbon.

Andrei Ciurea
Fratele Andrei Ciurea s-a 

născut la Durostor (Turtucaia, Bul
garia) la 10 august 1937 şi a intrat 
în biserica adventistă în anul 1952. 
în cursul ultimilor ani a fost foarte 
activ implicat în construcţia noii 
case de rugăciune Bucureşti Ma- 
ranatha, având şi funcţia de prim 
diacon. A pierit la data de 3 decem
brie 1995 în acelaşi tragic accident 
cu familia Stancu.

Mihai Petru
Născut la 29 iunie 1903, fratele 

Mihai Petre a fost în acea zonă, 
unul dintre primii care au primit 
solia adventă, primind botezul în 
anul 1935. în comunitatea Dum
brăveni (Suceava) a fost slujbaş 
principal timp de 20 de ani şi a 
rămas credincios în vremuri aspre. 
Cei patru copii sunt credincioşi ai 
adevărului prezent. La data de 20 
iunie 1995 a fost condus la locul 
de odihnă vremelnică.

Rozalia Miron
Născută la 14 septembrie 1927 

în Chilioara (Sălaj), s-a căsătorit în 
1955 cu Miron Petru din Vatra Dor- 
nei, cunoscând împreună adevărul 
în 1965. Până la moarte, la vârsta de 
68 de ani, s-a distins printr-un carac
ter blând, liniştit şi plin de bunătate.

Marian şi Elena Stancu
Fratele Marian Stancu s-a 

născut la 10 august 1929 la
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